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Introducció 
 

Durant la pandèmia s’han fet visibles alguns aspectes de religiositat al carrer, com 
domassos de la Mare de Déu de Misericòrdia, de la Candela o de la Cinta, a Reus, Valls 

i Tortosa respectivament, o la pujada de la relíquia de les Santes Espines al comunidor 

de Tàrrega. Són quatre elements de la veneració cristiana que han traspassat la frontera 

de la cultura popular, normalment circumscrita en un marc festiu, cap a una 
manifestació de devoció més intensa pel moment extraordinari que vivim. S’ha 

demostrat que en ple segle XXI encara hi ha un sentit profund de pietat popular en un 

ambient clarament secular. 
 

En aquest context de pandèmia, les festes patronals (conegudes, sovint, com a festes 

majors) han hagut de tornar a l’origen -per la impossibilitat de celebrar actes 
multitudinaris- i revisar quin era l'esquelet de la festa. És a dir: quins són els moments 

estructurals de la festa. Amb la qual cosa s’ha manifestat el seu sentit religiós de 

vegades prou soterrat, ja que els pocs actes que han estat possibles han estat actes 
simbòlics i els oficis de festa major. 

 

L’objectiu d’aquest treball és analitzar què fa que en una societat suposadament secular 

encara hi hagi culte actiu als patrons, que traspassi els cànons oficials de l’Església, en 

diferents poblacions i analitzar el paper que hi juga la imatgeria i la folklorització dels 

símbols religiosos tot analitzant els discursos que s’originen al seu entorn. 

 

Metodologia 
 

Aquest treball seguirà un mètode d’investigació qualitativa explicativa. Constarà amb 

un estat de la qüestió sobre l’estudi de la religiositat, la religiositat popular, els 

processos socials dels símbols religiosos transformats en símbols culturals, folklòrics i 

finalment identitaris, el fenomen del desencantament i reencantament sorgit a causa de 

la modernitat i el poder dels símbols. A partir de l’estat de la qüestió durem a terme 

unes preguntes i hipòtesis que acabaran sent contrastades a través del treball de camp. 

A nivell metodològic, s’estudiarà alguns exemples on passen aquests fenòmens de 

religiositat popular a Catalunya. Hem de tenir en compte que no tots els contextos són 

exactament els mateixos ni tenen la mateixa història ni els mateixos participants. 

A causa de la temporalitat, on la majoria de festes majors se celebren a l’estiu no he 

optat per fer una observació participant en un estudi de camp. En fixar-nos en diferents 

llocs on passa el fenomen la observació participant hagués estat en diferents camps i, 

sobretot, la ja esmentada època d’estiu no hagués estat compatible amb el temps del 

treball. La part positiva és que és un tema que fa temps que treballo i que hi dono voltes 

i com a participant d’aquest tipus d’actes és un fenomen que ja havia anat observant 

atentament. A més a més, em centraré més aviat no en el què passa sinó en els discursos 

que se’n desenvolupen. És per això, que l’observació participant tot i ser interessant, no 

és necessària. Així doncs, duré a terme una sèrie d’entrevistes qualitatives 

semiestructurades a diferents agents de la festa centrant-me en els festers i els membres 

de l’església. 

Per tal d’analitzar els discursos que s’emeten seguiré el mètode proposat per Hall citat 

per Vallverdú (2019):  

“Los discursos son formas de referirse a, o de construir el conocimiento sobre, un tópico 

o práctica particulares. Un conjunto (o formación) de ideas, imágenes y prácticas que 

proporciona formas de hablar sobre, formas de conocimiento de, y conductas associadas 

con un tema, actividad social o lugar institucional particulares en la sociedad. Estas 
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formaciones discursivas, como se las conoce, definen lo que es o no apropiado en 

nuestra formulación y nuestras prácticas en relación con un tema o lugar particulares 

de actividad social; qué conocimiento es considerado útil, relevante y «verdadero» en 

dicho contexto; y qué tipo de personas o «sujetos» encarnan tales características.” 

En un inici havia plantejat fer un grup de discussió però tal com alerta Barbour (2013) 

els grups de discussió poden contaminar els discursos.  

Així doncs, finalment crec més adient l’anàlisi dels discursos a través de les entrevistes 

enteses aquestes com «situación intencionalmente producida por el etnógrafo para 

obtener discurso verbal» (Díaz de Rada, 2011) on l’investigador no descriu sinó que 

estudia les funcions latents que tenen els discursos a la vida social. Amb un ús 

hermenèutic no hi ha comprensió del text sense interpretació i per tant, la intenció de 

desxifrar el sentit ocult en el sentit aparent. Així doncs, buscar les diferents posicions 

de discursos dels actors socials i buscar els interessos i conflictes socials en els que es 

troben la justificació del discurs social (Conde, 2010).  

S’ha optat per un total de 7 entrevistes d’un total de 6h28 que han estat transcrites 

parcialment i codificades amb el programa MAXQDA. Podeu trobar la transcripció a 

l’annex 2. Les persones entrevistades formen part del fet festiu de les poblacions de 

Sitges, Vilanova i Vilafranca: 2 no creients, 2 creients i 2 rectors. L’última persona és 

de Barcelona i ha estat escollida per la seva experiència en el Corpus de Barcelona i la 

relació amb l’església quan es va fer la recuperació. 

 

Preguntes d’investigació 
 

Pregunta principal: Com evolucionen les tradicions religioses en una societat cada 

vegada més secular? 

Altres preguntes: 

Com la relació amb la imatge és més o menys culturalitzada? 

De quina manera s’està produint una folklorització dels símbols religiosos?  

Quin paper hi juguen els símbols? 

Quin és el paper de l’església? 

 

Marc teòric 
 

Anàlisi context religiós 

 

Per comprendre el context en que s’emmarca aquest treball i el fenomen que estudiarem 

és important conceptualitzar quin és l’estat de la religió i la religiositat a l’actualitat. La 

sociologia de la religió ha passat de preveure la decadència de la religió a comprovar que 

el fet religiós no desapareixia sinó que es transformava. Per a més informació, consultar 

l’annex 1. 

Les societats modernes actuals es caracteritzen per la desinstitucionalització, 

privatització de la religiosa que passa a l’esfera privada (Hervieu-Léger, 1996). A 

conseqüència de la desinstitucionalització de l’església, identifiquen també l’emergència 

d’una religiositat popular fora de l’eclesiàstica que genera una nova competència a 

l’interior de les agències eclesiàstiques i la pot reformular des de fora cap a dins des del 
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marge. La religiositat popular no és ni institucional ni individual, sinó social 

comunitària. En aquest punt serà interessant veure com l’església ha reaccionat davant 

aquesta religiositat popular i què comporta aquesta part social-comunitària. Com 

s’identifica, quins espais agents, símbols i valors ha de tenir per a ser reconegut com a 

religiós i quins canvis de significats hi ha. 

Voas (2009) i Storm (2009) analitzen diferents tipus de religiositat que anomenen com 

a subtipus fuzzy fidelity. Aprofiten el concepte de Davie (1996) de “creure sense 

pertànyer” i “pertànyer sense creure”, que aquest darrer concepte serà el que ens 

interessarà més per elaborar aquest treball.  

Wilkins-Laflamme (2016) citat per Griogore-Dovlete (2020) explica que “els catòlics 

mantenen les seves identitats religioses encara que no siguin religiosos activament. 

L'Església Catòlica sembla oferir una resistència més forta i unificada a les 

transformacions modernes que, tot i que no aconsegueix promoure la pràctica regular 

a les seves portes per a la majoria dels seus membres occidentals, manté certs vincles 

culturals i identitaris amb ells durant un període molt més llarg.” 

 

Teorització concepte religiositat popular 

 

El concepte marc que emmarca el fenomen que estudiarem és el de religiositat popular. 

Tanmateix és un concepte ambigu tractat per Dacosta (2009) on categoritza el concepte 

de religiositat popular com confús i polisèmic, en permanent redifinició segons el cas 

però l’acaba conceptualitzant com: 

“Experiència universal per la que tot el poble, de fet, tendeix a expressar la seva visió 

total de la transcendència i la seva concepció de la naturalesa, de la societat i de la 

història, a través de mediacions culturals en una síntesis característica de gran 

significat humà i espiritual”.  

També remarca que no implica exclusivament una identitat universal i que no es 

manifesta de manera uniforme. Per tant, no és una litúrgia sinó un conjunt de 

pràctiques àmplies i complexes. Així doncs, té caràcters definits per la interpretació 

individual i col·lectiu del cos de creences, rituals i festes que fan els mateixos membres 

de la societat. No persegueixen un coneixement expressament teològic de la realitat sinó 

que es manifesten a través de la devoció les seves necessitats espirituals (Dacosta 2009). 

Per part de la institució catòlica, el concepte és definit com a “pietat popular” i es defineix 

com “diverses manifestacions culturals, de caràcter primitiu o comunitari, que en 

l’àmbit de la fe cristiana s’expressen principalment, no amb els mètodes litúrgics, sinó 

amb les formes particulars derivades del geni d’un poble o ètnia i de la seva cultura.” 

(Dacosta, 2009). Tanmateix es fa la distinció entre pietat i religiositat popular on segons 

Monseñor López Martín (citat per Dacosta 2009) en aquest sentit no té relació la 

religiositat popular amb la revelació cristiana i la fe. L’església però, amb el Concili 

Vaticà II va intentar acabar o reduir aquest tipus de pràctiques amb més o menys encert 

segons el context. 

Per altra banda, a diferència de l’espiritualitat que es refereix a la individualització de 

l’experiència religiosa, la religiositat permet rastrejar els seus suports i enclatges 

simbòlics col·lectius sense deixar de banda els efectes de la seva subjectivació. (de la 

Torre 2013). La religiositat popular té una dimensió experimental vinculada a rituals i 

vivències del sagrat i apunten a un element vivencial i experimental (Estrada, 2010). 

De la Torre (2013) apunta que els adeptes de les religions populars no els preocupa 

especialment l’origen de les seves creences i pràctiques sinó l’eficàcia de la seva versió 

de la religió. S’apropien dels símbols, els apliquen i els reinterpreten en situacions 
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particulars amb l’objectiu d’ajudar-se a ells mateixos (curar una malaltia, resoldre 

assumptes o que guanyi un equip de futbol). Diu que no tenen problemes a l’hora de 

barrejar i incorporar elements per tal de satisfer les seves necessitats siguin espirituals 

o materials (Rostas y Droogers 1995:87 citats per de la Torre 2013). 

La religiositat popular no té continguts estrictament dogmàtics i això la pot fer entrar 

amb tensions amb la religió oficial. És més aviat un tipus de religiositat pragmàtics, 

lligada a situacions o esdeveniments personals concrets. Segons JJosé Cebrián (citat 

per Dacosta, 2009) entre les característiques de religiositat popular hem de tenir present 

les connotacions: barreja confusa entre religió i societat, importància símbols, dels 

rituals i cerimònies, individualisme religiós, folklorització de la religió. (Dacosta, 2009). 

 

Procés culturització fins a la folklorització dels símbols religiosos 

 

Per entendre el pas del símbol religiós cap al folklòric hem de tenir en compte un pas 

intermig molt important: del símbol religiós al cultural o patrimonial. Beaman (2013) 

estudia en profunditat els discursos que sorgeixen al Quebec i a Itàlia arran del conflicte 

sobre símbols religiosos en espais públics, on la decisió del tribunal va ser que el crucifix 

és un símbol cultural important amb arrels religioses que no pot ni s'ha d'eliminar dels 

espais públics com les escoles. És important tenir en compte que la majoria de 

quebequesos s’identifiquen com a catòlics romans però que això no s’acaba traduint en 

pràctiques més públiques o visibles, tal com hem vist al repàs de la literatura inicial 

amb els diferents tipus de fuzzy fidelity. 

Per Beaman (2013) però, la qüestió important no és si el crucifix és un símbol religiós o 

no, sinó que més aviat centra l’atenció en allò que s’aconsegueix, quines relacions de 

poder hi ha hagut a l’hora de canviar i preservar el crucifix entre d’altres símbols com a 

culturals enlloc de religiosos. És per això que a l’hora d’analitzar el discurs sorgeixen 

cinc tècniques discursives de transició del símbol religiós cap el cultural.  

La primera tècnica és la negació o minimització del símbol religiós a partir de la 

dessacralització d’aquest i convertint-lo en un símbol de tots acollint-lo dins del 

patrimoni. La negació del símbol com a religiós provoca una pèrdua d’aquells per als 

que el símbol té un significat religiós profund, el descontextualitza del seu context social 

i ignora les qüestions i interessos inevitablement implicats. Així i tot, va lligat amb el 

segon discurs que admet l’existència d’un simbolisme religiós però en subratlla un 

caràcter passiu tot intentant negar l’efecte mobilitzador que té. El tercer discurs redueix 

l’eficàcia del símbol convertint-lo en un dels molts símbols religiosos que existeixen a 

l’espai públic. En aquest cas els objectes religiosos no estan sols significants sinó en 

com es fan significatius de manera relacional i per tant, els símbols no tenen significat 

per si mateixos sols i uns mateixos símbols poden portar una pluralitat de significats i 

provocar un ventall ampli de reaccions diferents segons els individus, grups i 

solidaritats. Tanmateix és una mica trampa perquè sabem que en els contextos socials 

i culturals el crucifix sempre té un sentit. En quart lloc, el religiós es pot transformar 

en el secular i cívic i finalment, lligat a aquest darrer el símbol, sigui com sigui definit, 

es pot equiparar a la bona ciutadania, la nació i els valors nacionals. (Beaman, 2013) 

A part de Beaman, altres autors també han estudiat aquest procés de culturització i 

sobretot des de l’estudi d’un conflicte a nivell judicial com el cas de Thebault (2017) amb 

la representació del pessebre als ajuntaments francesos i com afecta aquest a la llei i al 

concepte de laïcitat francès. En aquests la representació de símbols religiosos i la 

defensa d’aquests en clau cultural quan hi ha un judici prové per part de les institucions 

polítiques. Un altre cas de conflicte és el que estudien Grigore-Devolet (2020). En aquest 

cas és un conflicte també arran del pessebre entre dues comunitats diferents que 
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comparteixen un mateix espai religiós al Quebec i on el conflicte passa a ser més a nivell 

identitari, com veurem més endavant. 

Per altra banda, Mellado (1997) diu que és possible que tant l’església com la societat 

civil estiguin apuntant el tipus d’actes que estudiem. L’església amb l’objectiu de fer 

revifar un missatge evangelitzador i comunitari i la societat fomenta la necessitat 

d’espais de convivència i solidaritat apostant per una nova cultura de l’oci. D’aquest 

argumentari també hi hauríem d’afegir que la societat civil, a l’hora de fer les 

articulacions patrimonials aprofita els símbols religiosos per justificar i dotar de valor i 

tradicionalitat els actes. Això darrer ho parlarem més endavant. 

Finalment, Mellado (1997) recorda que en altres èpoques, l’Església va “cristianitzar” 

certs rituals civils i que en l’actualitat sembla com si la societat civil volgués “civilitzar” 

les manifestacions populars religioses. Tanmateix apunta que el problema potser és 

hermenèutic o d’interpretació: mentre pels habitants rurals les processons, aplecs 

contenien un profund sentiment religiós pels urbans aquest matís ja no és tan clar. En 

una societat secular els esdeveniments religiosos es consideren més aviat patrimoni 

cultural sense gaire connexió amb lo religiós; són més aviat una barreja entre religiós i 

lúdic on predomina més la segona part (Mellado, 1997). 

Aquesta part cultural però, s’ha acabat transformant i Dacosta (2009) ja ens adverteix 

de l’actual procés de folklorització de la religiositat popular. Posa el cas de Setmana 

Santa que és el que preocupa més l’església i els puristes on segons ells la clau del 

problema no es troba tant en un canvi espiritual sinó a canvis globals, ja que el fenomen 

afecta al conjunt de significants socials. La folklorització no afecta només a la religiositat 

popular sinó a totes les manifestacions culturals de la tradició, com l’artesania, per 

exemple. El resultat pot ser que el ritual popular estigui desproveït del sentit religiós 

final i s’acabi produint una reinveció de la religió amb objectius identitaris, localistes o 

nacionalistes marcant com a referent allò que no ha canviat i que, per tant, ens 

identifica. Aquest darrer fil serà molt interessant per l’anàlisi que farem en aquest 

treball. 

Dacosta (2009) és conscient que la folklorització implica una profunda dessacralització 

de la religiositat popular en els objectes i on la festa religiosa es desproveeix del seu 

sentit religiós deixa d’expressar valors totalment religiosos i adverteix del perill que a 

l’esforç per fixar la religió i la creació d’una litúrgia folklòrica inamovible s’elimini o limiti 

la possibilitat d’evolució interna del fenomen i la construcció dialèctica del ritual o la 

festa per part dels protagonistes. 

A partir d’aquí serà interessant investigar com han reaccionat les entitats eclesiàstiques 

a la folklorització dels símbols i també com aquesta folklorització s’ha convertit en un 

element identitari local. També serà important tenir en compte que el procés de 

folklorització produirà una percepció de les experiències culturals actuals, ben diferents 

a les del passat sota altres significats i que en el fons la folklorització és una 

representació que no es pot reclamar la seva identitat amb lo tradicional, com adverteix 

Dacosta (2009) 

Com veurem més endavant, l’origen de les manifestacions festives són actes litúrgics de 

la religió catòlica que han anat perdent part del valor religiós i resten com a signe 

d’identitat (Ajuntament de Barcelona 1992). Geo Windengren (2000) diu que el ritual 

pot canviar de sentit, però sempre tindrà un determinat contingut que queda plasmat 

en el mite. Això fa que la festa amb la participació popular evolucioni constantment més 

en el significat i l’objectiu que en la forma. En la mateixa línia Hervieu-Léger (2005) diu 

que el tradicionalisme formal utilitza formes que es mantenen però el seu contingut ha 

estat modificant mantenint les aparences però per a nous objectius. 
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Encantament, desencantament i reencantament (reactivació patrimonial) 

 

Un cop vist que el símbol religiós es transforma en un símbol cultural i del cultural es 

folkloritza, veurem com s’utilitza per tal de construir un imaginari trascendent i dotar 

de valor històric i patrimonial certes pràctiques. 

De la Torré (2013) citant Hervieu-Léger ja diu que: 

“También los casos descritos muestran que la religiosidad popular, como forma 

tradicional de producir, transmitir y vivir lo religioso no ha sido desplazado, ni vaciado, 

por las tendencias a la desinstitucionalización que caracteriza a las nuevas formas que 

adopta lo religioso, ya que como la misma Hervieu-Léger planteó éstas tienen la 

necesidad de legitimarse recurriendo a las tradiciones para la invención de linajes 

creyentes que les permiten construir imaginarios de continuidad con las tradiciones de 

larga duración (Hervieu-Léger 1993).” 

En la mateixa línia, Martí (1996) afirma que “Si el folklore és una vivència, el folklorisme 

és la vivència d’una vivència” posant en relleu fins quin grau aquest concepte és una 

reelaboració ideològica. 

Hervieu-Léger (2005) remarca que el que defineix essencialment la tradició (inclús quan 

de fet serveix a interessos actuals) és que confereix al passat una autoritat trascendent 

que s’expressa amb la dificultat de trobar l’origen. Tota tradició s’elabora a través de la 

reelaboració permanent de les dades que un grup o societat rep del seu passat, rellegint 

les seves pràctiques rituals i els relats de la seva pròpia història. Aquest procés de 

relectura afegeix, és inseparable d’un procés de creacions que estableix una relació 

renovada amb el passat en funció de les dades del present i per tant, la creació d’una 

nova relació amb el present. 

Això ha produït tal com indicava de la Torre (2013) una vigorització de les tradicions 

populars, que fa temps es preveia que moririen amb les generacions d’avis però que 

actualment són practicades per nous subjectes i en les quals les noves generacions 

renoven els sentits. 

Vallverdú (2019) estudia l’activació patrimonial que es fa a Igualada on la manipulació 

(no des d’un sentit pejoratiu) de la figura de Sant Bartomeu juga un paper molt 

important a la reactivació que es fa de la festa. Vallverdú es fixa que en la producció de 

patrimoni, com a procés de reificació de pràctiques culturals és un espai de conflicte en 

que diferents agents negociaran els valors i significats de les pràctiques culturals 

patrimonialitzables, què és digne o no de conservació. 

El més interessant però, lligat amb la visió weberiana d’Hernàndez (2010) citat per 

Vallverdú (2019) on defensa que les activacions patrimonials són un fruit de la 

modernitat: 

“Davant les nombroses transformacions experimentades, davant la consciència de risc 

i l’amenaça del present, davant la fugacitat i la contracció espacial, el patrimoni 

representa una advertència per preservar i conservar un passat escollit i una trucada 

de la identitat col·lectiva. El patrimoni cultural és una resposta al desencantament del 

món tradicional i de l’adveniment de la modernitat, que genera un reencantament del 

món a través de la raó, la ciència i el progrés (nacionalisme i romanticisme). Tanmateix 

això genera un nou desencantament que té com a conseqüència un retorn simbòlic a 

un nou encantament compensatori, basat en el culte modern a la tradició, els rituals, 

el passat, l’espectacle, el patrimoni. En definitiva, l’aparició del concepte de patrimoni 

és el resultat de la reflexivitat moderna que redefineix el passat com a marc de sentit.” 
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Importància identitària 

 

Com ja hem anat avançant el factor identitari i sobretot el d’identitat local juga un paper 

molt important. Delgado (2003) citat per Vallverdú (2019): “la festa ve a ser una 

estructura estructurant que no celebra la identitat sinó que la crea, no proclama la 

comunitat sinó que la genera.” 

Segons Faeta (2016) no hi ha camp festiu, ni actors socials sense la presència de les 

imatges dintre de l’àmbit catòlic. Això fa que les imatges siguin un factor important a 

estudiar. La imatgeria religiosa ha estat històricament objecte de violents polèmiques 

teològiques i un aparell de propaganda religiosa, com ara el vessant pedagògic de les 

processons i en la motivació de la creació de la festa de Corpus, per tal de fer propaganda 

del misteri de la transsubstanciació. Actualment però, quin tipus d’imatges hi ha i quina 

utilització se’n fa? 

Estudis com el del Vallverdú (2019) o Zubrzycki (2013) posen en manifest que la figura 

del Sant és utilitzada per crear un sentiment d’identitat. Zubrzycki (2013) estudia com 

la manipulació dels símbols durant certs rituals i performances generen noves 
identificacions i es fixa en el paper que els símbols juguen al llarg del procés. Sota el 

concepte de Revolta estètica, considera que la identitat és formada a través de les 

interaccions i les pràctiques institucionals i que les icones tenen vida pròpia, formen 

part de l’agència i per tant, no són només derivats, sinó que elles mateixes poden tenir 
una força transformadora de la realitat social, incidint en les accions dels agents socials. 

Les manipulacions materials tenen significats que impulsen l’articulació de noves 

identitats que donen impuls a reformes institucionals com és el cas del Quebec. Així, 
doncs, els actors socials disputen i reelaboren símbols i creences a l’esfera pública, però 

ells mateixos són també influenciats per aquests símbols, dels quals no només és 

important el contingut sinó la forma i les etapes en què es mostren i s’impugnen 
(Zubrzycki 2013). 

 

Vallverdú (2019), en el seu estudi, veu que a Igualada l’activació patrimonial de la festa 
entorn de Sant Bartomeu converteix el sant en un símbol d’identitat local. Orriols per 

altra banda, explica molt bé el sentiment d’identitat local i reconeixement:  

 

“Els sants patrons, a més a més de ser un referent moral, determinen una part 
important de l’univers simbòlic conegut i acceptat pel grup de convivència que sent i fa 

seva la festa. Marca els límits de reconeixement de la comunitat.” (Ajuntament de Reus 

2009)  
 

És important tenir en compte l’espai públic, que és l’espai on es desenvolupen els rituals 

que són centrals a l’hora de legitimar i articular la identitat, tal com apunten els 
diferents autors (Vallverdú 2019; Zubrzycki 2013)  

 

Zubrzycki (2013) explica com el fet de manipular el símbol i utilitzar-lo de manera 
identitària fa que el símbol sigui secular i sacre a la vegada, no tant com a figura 

religiosa, sinó com a icona nacional. En el cas de les poblacions que estudiem, podem 

dir que es tracta d’una icona local. 

 

Una de les preguntes importants seria perquè el factor identitari cada cop agafa més 

relleu. Vallverdú diu que la identitat no és la causa de les activacions patrimonials sinó, 

més aviat una conseqüència entre aquestes i la reacció contra la modernitat amb el 

reencantament que hem vist abans. En aquest escenari Estrada (2010) sí que valora la 

identitat com una reacció defensiva al món globalitzat i explica que: 

“Este paso a una sociedad mundial globalizada, fruto de la tercera revolución industrial, 
genera una situación de inseguridad, tanto a nivel individual como colectivo. Se trata 

de un cambio histórico de época, en el que surge una nueva sociedad informal, plural, 
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discontinua y diversificada, abierta al multiculturalismo y propicia a una folklorización 

de las culturas tradicionales. [..] 
La contraparte son las reacciones defensivas y las estrategias de repliegue de sociedades 

que buscan preservar la propia identidad cultural. Es una de las claves para 

comprender las naciones y culturas que luchan por su supervivencia. 
El nacionalismo y la religión han sido a veces las únicas mediaciones eficaces para 

preservar la propia identidad y contrarrestar el influjo de Occidente.” 

 
En una línia semblant, Martínez (2001) es pregunta si el que ens manté units és la 

identitat local i no tant la religió com a sistema de creences. 

Aquest debat sobre l’ús de la religió de manera identitaria en parla Williams (2005) on 

posa en relleu les herències funcionalistes de Geertz i Berger que donen la religió com 

una font de significat últim, que uneix diversos elements socials i culturals i que 

potencia la solidaritat i la identitat. En el cas que estudiem però, el símbol ha anat 

perdent valor religiós i s’ha erigit com un símbol identitari. 

Grigore-Dovlete (2020) quan analitza el conflicte sobre el pessebre a l’espai compartit 
entre dues comunitats diferents on els catòlics tenen el desig de mantenir les seves 

tradicions com una manera de confirmar i mantenir la seva identitat. Veiem a més a 

més, com utilitzen el símbol del pessebre per tal de fer visible la seva identitat. 
 

 

Com funcionen els símbols 

 

Els símbols doncs, són objectes de lluita i de reconeixement d’una comunitat com 
veurem a continuació. 

 

Segons Solari (2015), Durkheim descriu el tòtem com un poderós objecte simbòlic a 

través del qual la "consciència col·lectiva" del grup social va arribar a ser percebuda com 

a visible, unificada, "real" - i tant la identitat del grup com l'ordre social més ampli es 

podrien naturalitzar així. Per Miller (2005) citat per Solari (2015) diu que en el mateix 

moment en què Durkheim va dessacralitzar la religió, va sacralitzar allò social, 

desplaçant l’atenció cap a les pràctiques socials a través de les quals una determinada 

imatge i objecte assumeix el seu poder, més que l’objecte i la imatge en si. Així doncs, 

des d’aquesta perspectiva veurem com les icones visuals i culturals poden jugar un 

paper totèmic de vincle social i identificació col·lectiva mitjançant les pràctiques socials 

i rituals. I és que tal com diu Faeta (2016) les imatges són el suport de les pràctiques 

rituals i serveixen per estructurar l’actuació i justificar-la . 

Les imatges a la festa són molt importants, ja que són el motiu entorn gira la festa en 

un origen i són la representació de la identitat del poble, tal com hem vist. Segons 

Sonnevend (2012), quan entrem en contacte amb la imatge negociem la nostra relació 

amb ella. La trobada d'imatges mai és exclusivament visual, sinó una experiència 

sensorial difusa que també inclou la nostra percepció i interacció amb l'entorn espacial 

i social. Per Solari (2015) les imatges es viuen a través de rituals que no impliquen 

només la part visual sinó també una part tàctil i fins i tot olfactiva i auditiva. És a través 

del ritual de trobada i la relació sensorial que es produeix amb la icona religiosa, que el 

subjecte devocional es sent "tocat" en la seva ànima interior pel poder de la icona. Solari 

citant Belting 1993; Mondzain 2004; Velmans 2013 explica que des dels seus inicis, 

l'experiència icònica es va articular així a través de dimensions visuals i materials co-

constitutives. 

És en aquest espai públic on es produeix el que David Morgan (2005, p.3 citat per 
Zubrzycki 2013) anomena la mirada, la forma en què la manera de veure inverteix una 

imatge, un espectador o un acte de visualització amb significació espiritual. És a dir, 

com la manera de mirar sacralitza una imatge, l’observador o l’acte mateix de mirar, en 
el context social concret. Perquè el receptor no és un  mer subjecte passiu sinó que li 

dona sentit segons el context i l’experiència (Vallverdú, 2019) 
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Faeta (2016) també analitza la importància de la mirada i les estratègies i dinàmiques 

que es desenvolupen. Les imatges representen físicament la divinitat, l’invisible, i per 

tant són un objecte sensible i subjecte a polèmiques. El poder icònic és intrínsecament 

performatiu, ja que implica la capacitat de despertar controvèrsies i revelar tensions 

culturals latents, fent que les persones actuïn de diferents maneres a través de diferents 

pràctiques socials, fins a donar forma a les seves pròpies identitats socials adverteix 

Solari (2015). 

Faeta (2016) se centra en la dicotomia de veure i tocar. Considera que les pràctiques 

rituals a l’entorn de les imatges o el simulacre tal com ell l’anomena, acostumen a estar 

lligades al sentit de la vista i del tacte, oposats entre ells. La vista ens permet veure el 

simulacre físicament a distància i és només en moments puntuals i extraordinaris en 

què es poden veure de prop i el tacte pot tenir un paper important. En alguns casos, és 

en aquests moments que l’observador pot tocar el simulacre, creant d'aquesta manera 

una unió íntima que és considerada un privilegi obtingut només de manera excepcional 

en un context concret d’espai i temps limitat. Després d’aquests moments puntuals, 

només un grup reduït de persones hi tenen accés i gestionen la relació visual i tàctil 

amb el món. Aquest cercle reduït de gent són escollits segons els seus orígens familiars, 

per mèrits propis o altres criteris segons el context i són els encarregats de manipular 

el simulacre i preparar-lo per a la funció d’ostentació i poder visual que exerceix a 

l’esfera pública, resguardar-lo i tenir-ne cura organitzant el temps, l’espai, els modes de 

visió i la utilització política (Faeta 2016) 

 

Resultats 
 

Un cop revisionada la bibliografia procedirem a analitzar els resultats obtinguts de 

l’estudi de camp aconseguits a través de l’anàlisi de les entrevistes tot establint 

connexions amb els conceptes teòrics que hem estudiat. 

El punt en comú de tots els discursos analitzats a partir de les entrevistes és que la 

festa té un origen religiós que no es pot negar. Aquest origen depèn de l’entrevistat s’hi 

mostra més satisfet o menys. “Les festes són religioses ens agradin o no ens agradin. Es 

fan perquè hi ha un Sant, aquí i a tot arreu en aquest camp.” 

Tanmateix, malgrat que ningú nega l’origen religiós, sí que veiem diferències de discurs 

sobre si aquest origen marca el sentit actual o si s’ha canviat el sentit de la festa i quin 

paper hi té la religió. Des d’una banda, el mateix rector de Vilafranca ja diu que “la festa 

major és el gran moment en que la gent de Vilafranca expressa tot allò que porta de la 

seva identitat” i veiem doncs, aquest canvi de sentit religiós en un sentit identitari. La 

festa però també pot tenir un sentit cultural: “Si miréssim 50 anys enrere ningú pensaria 

que la processó és una festa cultural, potser no sabien ni què era una cosa cultural ja que 

ells feien una festa religiosa. Però ara no es pot fer una festa major fem una festa cultural 

amb una herència religiosa. I evidentment vivim en una cultura que és catòlica i això no 

ho podem modificar però evidentment la processó és molt cultural i poc religiosa.” 

Per altra banda, el rector de Vilanova es refereix més a la vivència col·lectiva i la decisió 

del col·lectiu en quin és el sentit actual de la festa tot i que admet que no es pot pas 

triar democràticament però sí en el sentir majoritari: “L’origen és religiós, si és religiós o 

no depèn de com la gent la visqui. No és només l’origen el que marca el que és viu. Sinó 

el que la gent viu... Si la gent diu que no és religiosa... pues no serà religiosa alguna festa.” 

Seguint aquesta línia, un dels entrevistats no creients té una postura una mica més 

bel·ligerant en el sentit que “Jo crec que la festa la religió catòlica té un paper per 

herència, no crec que tingui un paper rellevant a la celebració de la festa en si. Tot i que 

hi ha gent que ho celebra però jo crec que és molt minoritària i actualment la festa que se 
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celebra no és en absolut religiosa. [...] El que vull dir és que aquesta decadència de la 

religió en el nostre dia a dia no es veu reflectida en la festa major on tothom participa en 

un acte religiós com és la processó però que evidentment està manipulat, perquè estàs 

participant en un acte religiós la gent que si no fos per això no hi participaria.”  

Finalment però, l’altra persona no creient té un discurs totalment oposat on el que 

defensa és que el motiu originari preval i per mantenir-lo s’ha de fer pedagogia: “La 

religió no la perdem mai, les altres coses sí. Per això és important entendre que la festivitat 

que celebrem està relacionada, hi ha una mare que es diu religió en aquest cas [...] Si la 

fem és perquè hi ha un motiu religiós al darrere, una festivitat concreta. [...] La gent del 

ram de la història o que ens agrada la cultura popular moltes vegades crec que hem de 

fer molta pedagogia en general d’explicar el perquè de les coses.” 

Veiem doncs, que ja només el fet de considerar si la festa és religiosa o no hi ha discursos 

prou diferents. Procedim doncs a analitzar la figura religiosa. Aquí també trobem un 

ventall de vivències diferents on tampoc ningú nega la dimensió religiosa sinó que més 

aviat es complementa amb altres perspectives com la identitat o culturització del símbol.  

Veiem com per alguns la figura del sant o Mare de Déu es transforma en un símbol 

d’identitat local:  “a més jo conec a Vilanova gent que és molt devota a la Mare de Déu de 

les Neus. Bueno és això, és el símbol... de Vilanova! És Vilanova, és el tòtem.” o “Per la 

gent que és creient és un màrtir i és un Sant i per la gent que no és creient és un símbol 

de Vilafranca i això no es viu com una contraposició sinó com una complementarietat i no 

hi ha cap problema. I jo crec que aquesta és la clau de l’èxit actual de la festa de 

Vilafranca” 

També vist com a símbol cultural “Tu vens algú de fora de Vilafranca i li dius: aquí hi ha 

una devoció a un Sant. I algú que és ateu et dirà: però vosaltres esteu xalats o què? 

Escolta que estem al s XXI això és anacrònic, què esteu fotent? I la gent d’aquí et dirà és 

la nostra cultura, és la nostra vida.” “Però això com a molts llocs s’ha perdut perquè 

aquests actes tenien un contingut més religiós en el moment en que la gent deixa de ser 

religiosa abandona aquests actes. En canvi aquí a Vilafranca s’ha produït[...] que la figura 

de Sant Fèlix també se l’han feta seva gent que ha deixat de ser creient, que no és religiosa 

o que no practica. I, per tant, doncs és com un patrimoni que té evidentment un origen 

cristià religiós i tal però que tothom assumeix com a seu més enllà de les seves creences 

religioses.”  

Veiem aquesta translació de símbol religiós a símbol cultural i identitari que hem vist 

abans. En aquests darrers exemples veiem que la gent hi està conforme han pogut 

acceptar el símbol religiós quan ha canviat de sentit. Tanmateix, un altre entrevistat, 

tot i que és conscient que el símbol ha esdevingut identitari el sentit religiós continua 

pesant massa i la seva reacció seria substituir-lo per un altre símbol. Diu: “Si hauria de 

sortir el Sant doncs... mmm... Jo penso.... Doncs, si hi ha un cos de portants i és un símbol 

de poble no em molesta que surti tot i que pot semblar una mica contradictori perquè és 

un signe de sitges popular però també és un símbol religiós. Però clar, no tenim cap símbol 

que no sigui religiós. Lo ideal seria treure un símbol de sitges no religiós, si existís.”  

Per altra banda, seguint el marc teòric de com funciona el simbolisme podem veure que 

la dicotomia de veure i tocar és molt present. La importància de la imatge com a símbol 

ha fet que a Vilanova es fes una rèplica de la Mare de Déu més petita per tal d’unificar 

les imatges i facilitar la dicotomia del veure i tocar. En el cas de Sant Fèlix viu a casa 

dels administradors on tenir-lo esdevé tot un privilegi i prestigi. Sant Fèlix però, fa fins 

i tot un pas més i a vegades es produeix el fenomen de l’humanització. Quan està a casa 

dels administradors moltes vegades l’asseuen a taula per sopar amb ells i l’arriben a 

vestir amb samarretes o bufandes d’equips esportius, per exemple. En aquest cas és 

interessant veure com quan el vesteixen el profanen però profanant-lo en el fons estan 

reconeixent la seva sacralitat.  
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Tanmateix, sí que veiem un canvi de discurs quan surt al carrer en processó on tant el 

mossèn com els festers demanen: “Jo per exemple he protestat amb certes actituds quan 

el Sant està en processó. És a dir, quan el Sant està en processó és un element que està 

públicament exposat i, per tant, les persones que aquell moment l’estan portant li han de 

tenir un respecte perquè la gent que està veient Sant Fèlix doncs la mirada, totes les 

mirades, han de respondre a aquella realitat. Si algú està mirant Sant Fèlix perquè és un 

màrtir cristià no pot trobar-se amb un Sant Fèlix que en aquell moment està ballant la 

conga. Però en el moment en que el Sant està dins de casa d’un administrador i forma 

part d’aquella família el que passi allà ja s’apanyaran, jo no m’hi ficaré ni molt menys.” 

o “Sant Fèlix per mi és aquell Sant que no és Sant, saps? [...] sí que és un Sant i ho sabem 

però no té un comportament de Sant. [..]Perquè és l’origen i l’origen és 100% religiós i no 

deixa de ser un Sant o un màrtir, és religió pura i dura. El que passa és que jo crec que 

aquí ha evolucionat d’una manera que li hem tret religiositat de sobre però li hem tret pel 

comportament aquest de la festa, el tractament que té Sant Fèlix però no deixa de ser 

religiós. [...] A mi no m’agrada quan toquen el Paquito el chocolatero a la processó amb 

Sant Fèlix perquè crec que no li escau, és una figura religiosa, han de tocar coses de 

processó malgrat que els que anem al darrere és més avorrit, sí. Però no m’agrada[...] No 

soc una persona religiosa, no practico i tampoc no hi crec però sí que m’estimo Sant Fèlix. 

Per tant, el que em passa a mi li passa a molta gent.” En aquesta darrera frase veiem 

molt clar el que considerava Davie (1996) del concepte “pertànyer sense creure”. També 

ho hem vist en altres moments de les entrevistes quan posen en relleu que no són 

catòlics ni practicants però que la festa té una herència i origen catòlic que forma part 

de la seva identitat.  

Una reflexió interessant que surt a les diferents entrevistes és la pregunta de qui és el 

propietari de la imatge, qui té el control d’aquesta i qui organitza la festa. “Ningú sap 

res, no és propietat de ningú, és propietat de tots... Si li passa algo qui ho paga? No sé, 

eh.. En aquest cas sí que les restauracions les fa l’ajuntament, no les fa l’església, el canvi 

de cadafalc també ha estat una iniciativa de l’ajuntament perquè allò era importable a les 

processons... Bueno sí, però l’església no ho ha fet i en canvi és un símbol religiós...” Això 

ens indica que a l’hora de la veritat en aquest cas és l’ajuntament és qui fa les 

restauracions i, per tant en el fons està sent tingut en compte com a símbol patrimonial 

d’interès local. En canvi, a Vilanova la reproducció de la Mare de Déu l’ha dut a terme 

l’església i la controlen ells. A Sitges, l’entrevistat aprofita que la processó de Sant 

Bartomeu és organitzada per l’ajuntament per defensar que no és una processó 

religiosa. “Però no es una processó organitzada per l’església. El més correcte seria que 

la processó no fos un acte religiós i quan s’acaba la processó a l’església i allà es fa una 

litúrgia una missa o lo que doni allò sigui un acte religiós.” És doncs tota una línia 

d’investigació aquests discursos i justificacions que se’n deriven. 

Quan pregunto què passaria si no hi hagués el sant un sector defensa que hi hauria 

una desaparició de la festa perquè queda orfe de motiu i d’origen i plantegen que llavors 

es podria fer qualsevol dia i no caldria fer-ho el dia concret de la festa. Per altra banda, 

sí que hi ha una altra defensa que diu que no passaria res i que no canviaria res. L’origen 

històric no canviaria però que en l’actualitat sí que es podria fer processó sense el sant 

i mantenir-ho com a cercaviles sense canviar el nom de processó. No creu que hi hauria 

una gran diferència. Veiem dues perspectives i discursos totalment oposats. 

Una de les altres coses que ha cridat l’atenció l’anàlisi de les entrevistes és el que he 

anomenat concepte de pacte social. En el procés del franquisme a la democràcia i amb 

el Concili Vaticà II, aquestes festes mantenen el seu caire religiós perquè hi ha un pacte 

social entre els membres de l’església i la societat civil. En el cas de Vilafranca el clero 

deixa de sortir en processó i només surt el sant o en el cas de Vilanova deixa de sortir 

la Mare de Déu i la renovació del Vot del Poble es fa en un espai públic davant la façana 

de la Mare de Déu. En tots dos casos per exemple, els membres del consistori no estan 
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obligats anar a ofici i decideixen a títol personal si hi van. En alguns casos, potser fan 

l’anada a ofici però després no hi entren. 

Aquest pacte social també ens serveix per veure la posició de l’església i la reacció davant 

la religiositat popular. En els casos que hem vist de Vilanova i Vilafranca els rectors es 

mostren conformes amb aquesta religiositat popular i ho consideren fins i tot una virtut. 

Per altra banda, vaig entrevistar una persona que es va encarregar de fer la recuperació 

de la part festiva del corpus de Barcelona i allà sí que hi va haver més tensions amb 

l’església que es referien als gegants com a ninots de manera despectiva i pactaven 

quants metres de distància hi havia d’haver entre una part i l’altra arribant finalment a 

una entente cordiale: 

“Ells el que tenien ganes és de tornar a fer proselitisme parlant amb plata. La seva 

obsessió era tallar la Via laietana. [...] L’objectiu del Capítol a les nostres reunions era 

només aconseguir coses de l’Ajuntament. El tema dels ninots, que deien ells [...] no els hi 

interessava, els hi molestava, estava clar que era com si haguessin fer una concessió... 

[...] Vam treballar i ells també de distingir molt clarament la part festiva de recuperació 

[...] Jo tenia clar des del seu posicionament des de la seva perspectiva això era una 

intromissió que venia a alterar una cosa que havia evolucionat i tenia la seva lògica. 

Aquests primers anys va ser complicat però es va acabar arribant a una entente cordiale 

[...] Vam proposar alguna interrelació entre les dues parts claríssimes, que sempre van 

estar clares quina era la part religiosa i quina la part folklòrica, que en deien ells” 

Durant la recerca bibliogràfica veia molt clar que el fenomen que s’estava produint era 

el de la folklorització dels símbols religiosos. El sant perd sentit religiós i en alguns casos 

els entrevistats així ho esmenten. Tanmateix, pel que hem pogut veure no ha arribat a 

perdre el sentit religiós total i, per tant, no podem dir que estigui totalment folkloritzat. 

Veiem doncs, que hi ha una sèrie de matisos i que res és blanc o negre sinó que s’està 

en mig d’un procés on hi ha una dimensió personal important. A nivell discursiu, 

malgrat reconèixer el símbol religiós, el comportament que tenen amb el símbol és 

folkloritzant sense ser-ne conscients. El fet de considerar-lo cultural, treure’l i utilitzar-

lo com a símbol de poble per tal de prestigiar una festa basada en el seu origen religiós 

i històric, és folkloritzador. 

A més a més, també hem vist que es produeix el fenomen de reencantament on els 

festers el fet de ballar dins l’església els dota de reconeixement. “Entrar a l’església a fer 

un ball, això és el top de qualsevol.[...]. Tot el que tingui a veure que hem aconseguit un 

pas més que entri a l’església li dona un plus més en el currículum de cadascuna de les 

festes, dels elements festius o col·lectius [..]. Jo crec que no té una part religiosa, la part 

de la religiositat està tan bandejada i oblidada que no crec que la gent busqui un sentit 

d’espiritual en res.”  

A partir d’un cert historicisme es busca dotar de valor i trobar un sentit “tradicional” a 

les pràctiques “el gruix que és més historicista que va al model més tradicional i no el 

model més evolutiu i ho mantindran i potenciaran coses cada vegada més simbòliques i 

ens inventarem que potser no havien existit però hi posarem la marca d’històric, això és 

històric! I llavors ja passa totes les duanes si això és històric.” 

Així doncs, veiem que hi ha una dinàmica de doble fil per justificar i trobar sentit a la 

festa. Els festers necessiten la religió i el seu origen religiós per justificar l’historicisme 

i dotar de prestigi a la festa i a l’església ja li va bé “la pràctica de la religió està en recés 

i l’església s’aprofita per vestir una mica les seves litúrgies.” Tot i que totes dues 

entrevistes amb els mossens el seu discurs és molt caut i en cap moment donen a 

entendre això que diu un altre dels altres entrevistats. En el cas del retorn de la processó 

del Corpus de Barcelona al carrer sí que és més clar: “hi havia sectors [de l’església] que 

creien que havia de tornar a sortir al carrer no amb un fet més pastoral sinó també més 

social de deixar-se veure. I després uns altres que estàvem reivindicant la festa, la 
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tradició, fer la festa però amb un sentit, amb un argument al darrere. [...] hem aconseguit 

un equilibri, no crec que s’hagi aprofitat ningú de res. O si ens hem aprofitat ha estat una 

qüestió convinguda perquè ens ha anat bé a tots plegats no perquè algú n’hagi tret més 

benefici”. 

I, com hem vist, la causa de tot això és la reacció a la modernitat i la globalització: 

“És a dir, al final, igual que a Vilanova el fet que hi hagi cada vegada més adeptes a la 

Mare de Déu és una reacció contra hegemònica perquè ara, el que abans era propi de 

l’hegemonia, el Poder ara és el contrari. És a dir, poder ser un mateix poble, entitat, 

família, ego en aquest món global és recuperar la tradició però que totes les tradicions son 

inventades. Els rituals de nova tradició [...] Si vols pensar que és tradició... allà tu”. 

Per altra banda, hi ha diferents temes que m’han semblat interessants a l’hora d’obrir 

noves línies d’estudi en un futur. El motiu pel qual balla la gent trobem diferents 

discursos: els que ho utilitzen com un ascensor social dins del poble, els que ho fan per 

un motiu religiós, els que ho fan per retrobar-se amb la gent, els que ho fan per un 

motiu identitari, per sentir-se part del col·lectiu, per motius familiars, per fer-se la foto, 

per passar-ho bé i fer festa... I per molta gent acaba sent una barreja d’uns quants 

factors. 

També he trobat que a l’hora d’explicar-me el simbolisme feien moltes analogies a la 

Mare de Déu de Montserrat com a tòtem català o els himnes com els segadors o el cant 

del Barça per explicar-me el clamor que tenen els goigs a Vilafranca, per exemple. 

Finalment, també la crítica a l’endogàmia de la festa on només hi acaba participant un 

sector concret de la població que acaba entroncant amb el concepte de poble... qui és 

realment el poble a una festa popular? “La festa és totalment excloent i la demostració 

és quants musulmans [...] estan a l’agrupa, però no es pot dir perquè queda malament. El 

problema de la festa és que és un mirall i ens hi confronta. O sigui amb la festa ens veiem 

reflectits i veiem la puta merda de gent que som: gent tancada, classista, racista, 

endogàmica. Però no es pot dir, no pot ser aquesta la lectura: perquè no som així, si votem 

a la CUP!” 

 

Conclusions 
 

Per respondre la pregunta: “com evolucionen les tradicions religioses en una societat 

cada vegada més secular?” hem d’acceptar que la resposta serà matisada. No és qüestió 

de blanc o negre, però apreciem una tendència cap a la culturització i la utilització 

identitària de la festa. L’origen religiós no es posa en dubte, però hi ha desacord sobre 

si continua marcant el sentit actual de la festa. El simbolisme religiós de la figura 

tampoc es nega però veiem com s’amplia a un sentit més cultural o identitari. Aquest 

canvi, que manté la dualitat del sentit religiós vs cultural/identitari, té dues respostes, 

els que volen conservar la dualitat i els que volen buscar un altre símbol identitari no 

religiós.  

La figura religiosa pot ser humanitzada segons el context i es dona importància en la 

dicotomia de veure i tocar i qui és el responsable de la seva utilització i gestió. Quan es 

pregunta per la importància de la figura un discurs diu que sense ella la festa no 

sobreviuria i d’altres sí que consideren que la festa es pot mantenir sense la figura i el 

símbol que representa. 

El paper de l’Església queda recollit en el que hem anomenat pacte social de les 

institucions religioses i la societat i institucions civils o polítiques que arriben a un punt 

comú, satisfactori per a ambdues parts.  
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El procés de folklorització en un inici ens semblava molt evident que s’havia produït, 

però a través del treball de camp hem vist que s’ha de matisar, perquè cada persona té 

un ventall de vivències diferents. No s’ha perdut el símbol religiós però tot i així durant 

els processos de reencantament, historicisme, prestigi de la festa a través dels símbols 

religiosos i d’identificació local en resposta a la modernitat, en fan un ús que acaba 

tendint a una folklorització. 

El treball però, degut a la curta durada queden moltes línies obertes esperant a ser més 

aprofundides com els motius personals per la que la gent balla o els cercles endogàmics 

dels festers. Les entrevistes tenen molt de suc que no s’ha pogut explotar al màxim i, 

segurament n’hauríem de fer de noves per trobar noves perspectives i nous discursos. 

Tanmateix, l’espai del TFG és el que es permet i és positiu que quedi la curiositat i la 

intenció de seguir amb la recerca. 
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Annex 1 
 

Per comprendre el context en que s’emmarca aquest treball i el fenomen que estudiarem 

és important conceptualitzar quin és l’estat de la religió i la religiositat a l’actualitat. 

Des de la sociologia de la religió a les dècades dels 60 i 70 es van preveure tot de tesis 

sobre la decadència de les religions com a conseqüència de la secularització social. A 

més a més, a Catalunya i a nivell d’estat espanyol, després de la dictadura va comportar 

una secularització i el sorgiment d’un estat laic en molt poc temps, que podia donar 

suport aquestes tesis. 

Tanmateix, com explica Estrada (2010), el fet religiós desperta interessos i s’estudien 

les seves vinculacions i efectes en l’àmbit econòmic, polític i cultural. Les religions amb 

el procés de globalització i les tensions entre societats preocupen, atreuen i generen 

desafecte. Les religions són un factor determinant a la cultura tal com veurem i 

comporten conseqüències econòmiques, polítiques i culturals. 

Riera i Estruch (2007) apunten entre d’altres sociòlegs de la religió, que després de les 

tesis formulades al s. XX que preveien la decadència de la religió, el món continua sent 

religiós però que des d’Europa no en tenim aquesta percepció perquè en som 

precisament l’excepció. Hem de tenir en compte també, que cal distingir entre la religió 

i el cristianisme. A Europa sobretot s’ha produït un davallament del cristianisme i de 

l’església com a institució, però no per això el món no continua sent religiós.  

Durkheim va dir: “No hi ha cap evangeli que sigui immortal, però no hi ha cap raó per 

creure que la humanitat no pugui crear-ne de nous”. (citat per Riera i Estruch (2007)). 

Encara que hi hagi crisi en la institució catòlica això no significa que la humanitat no 

sigui capaç de crear noves formes de religió i això és el que està passant. D’exemples en 

podem veure molts: l’anomenat new adge, el creixement de l’esoterisme, astrologia, 

espiritualitat oriental o el futbol mateix. 

Si ens fixem amb l’informe sobre religiositat de la Fundació Ferrer i Guàrdia 2021 diuen: 

“Durant l’any 2021, i segons les dades recollides al Baròmetre del CIS, el 37 % de la 

població espanyola s’adscriu a opcions de consciència no religiosa —concretament, un 

14,6 % es considera atea, un 10,8 % indiferent o no creient i un 11,6 % agnòstica. 

Encara que l’increment d’aquest valor presenta un creixement de 12 punts percentuals 

en el darrer quinquenni (2016: 25,1 %), avui en dia un 61,4 % de les persones 

enquestades es defineix com a creient d’alguna religió, la religió majoritària de les quals 

és el catolicisme, que agrupa el 58,8 % de la població, mentre que les altres religions 

agrupen el 2,5 %. Aquests resultats comencen a presentar canvis evolutius importants 

en els darrers cinc anys: es redueix en gairebé 15 punts percentuals la proporció de 

persones adscrites a opcions de consciència religiosa (del 73 % el 2016 al 61 % el 2021) 

i incrementa en més de 10 punts la proporció de persones no adscrites a opcions de 

consciència religiosa.” 
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Font: Elaboració Ferrer i Guàrdia a partir dels baròmetres de gener a setembre de 2021 del CIS (mitjana) 

També és interessant veure com aquests percentatges es distribueixen segons els grups 

d’edat on veiem una forta diferència entre els més joves que predomina l’adscripció a 

opcions de consciència no religiosa i els més grans que predomina amb un 76,6% 

l’adscripció a opcions de consciència religiosa. Així doncs, les noves generacions cada 

cop són menys creients i menys religioses en un sentit tradicional de la paraula. 

 

Font: elaboració Ferrer i Guàrdia a partir dels baròmetres de gener a setembre de 2021 del CIS (mitjana). 

Finalment, és interessant fixar-nos amb les persones creients i les diferències dins 

d’aquest grup entre practicants i no-practicants. Aquestes dades però, ja adverteixen 

Estruch i Griera (2007) que s’ha de vigilar perquè el fet que per exemple no assisteixin 

a les celebracions religioses no vol dir que no siguin creients i, precisament en aquest 

treball estudiarem justament el revés: persones que no són creients però que sí 

participen en actes religiosos. Malauradament d’aquests darrers no hi ha dades però sí 

que ens interessa veure com la participació religiosa aquests darrers anys ha baixat i 

com encara hi ha molta gent que es considera creient però que no participa en els actes 

religiosos. 
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Font: elaboració Ferrer i Guàrdia a partir dels baròmetres d’opinió del CIS. 

 

Un cop vist que les tesis de decadència de la religiositat no es complien, molts autors 

han començat a analitzar la religiositat contemporània i la secularització veient que hi 

ha hagut transformacions molt importants en el fet religiós. 

Les societats modernes estan caracteritzades per la desinstitucionalització i la 

subjectivització de les creences i les pràctiques. Hervieu-Léger (2010) explica que s’ha 

imposat un individualisme religiós que casa perfectament amb el model 

d’individualisme modern on hi ha un mercat espiritual liberalitzat, on creixen 

globalment els recursos culturals i la desregularització institucional del fet religiós 

provoca que les institucions religioses controlin menys l’accés als recursos simbòlics de 

les diferents tradicions. 

Entre molts altres autors, Estruch i Griera (2007) parlen de privatització de la religió 

on, a causa d’aquest individualisme el fet religiós, passa a l’esfera privada. També 

augmenta - sobretot en el catolicisme perquè en d’altres religions ja passava i és un 

fenomen que ha passat molt ràpid sobretot aquests darrers anys de post dictadura - la 

capacitat de dissidència amb la doctrina religiosa que provoca una transformació en les 

formes d’expressar i viure la religiositat de la gent. Tot això acaba transformant les 

condicions de relació entre l’individu i la institució i acaba fent que la participació 

d’aquest primer acabi sent més lliure i crítica. 

Berger, citat per Martínez Cortés (2001) diu: “Aun así, creo que es cierto que las 

religiones pierden normatividad y obligatoriedad y ganas rangos de libertad sobre la 

selección de sus marcos creyentes, lo cual fue denominado por Berger como 

secularización subjetiva (Berger 1981)” 

Així doncs, les noves formes de creure més extensives d’Hervieu-Leger (1996) explica 

que s’està recomposant en un procés en que, a mesura que la religió es 

desinstitucionalitza, es transforma de manera individualitzada i les creences són 

recol·locades per individus en menús religiosos individuals on prenen diferents reptes 

provinents de diferents marcs tradicionals i les religions històriques existents. 

Renée de la Torre (2013) diu que: 
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“Esta teoría comparte la hipotesis central de Luckman (1967) sobre la religiosidad 

invisibles que planteó que la secularización no estaba afectando en la disminución o la 

desaparición de la religión en el mundo moderno, sino que estaba transformando la 

naturaleza y la localización de lo religioso.” 

A conseqüència de la desinstitucionalització de l’església, identifiquen també 

l’emergència d’una religiositat popular fora de l’eclesiàstica que genera una nova 

competència a l’interior de les agències eclesiàstiques i la pot reformular des de fora cap 

a dins des del marge. La religiositat popular no és ni institucional ni individual, sinó 

social comunitària. En aquest punt serà interessant veure com l’església ha reaccionat 

davant aquesta religiositat popular i què comporta aquesta part social-comunitària. 

Com s’identifica, quins espais agents, símbols i valors ha de tenir per a ser reconegut 

com a religiós i quins canvis de significats hi ha. 

 

Voas (2009) i Storm (2009) dins de la religió analitzen a partir de l’estadística i l’anàlisi 

de clústers diferents tipus de religiositat que anomenen com a subtipus fuzzy fidelity. 

Aprofiten el concepte de Davie (1996) de “creure sense pertànyer” i “pertànyer sense 

creure”, que aquest darrer concepte serà el que ens interessarà més per elaborar aquest 

treball. Davie, utilitza el concepte “vicarious religion” per referir-se a les demandes de 

religió a l’esfera pública tot i el procés de secularització posant exemples de rituals de 

passatge, atraccions turistes, interès en els afers de l’església... A més a més, s’hi afegeix 

Hervieu-Léger (2005) que diu que malgrat la secularització i la religió 

institucionalitzada, la religió segueix sent important en molts contextos per tal de 

complir la funció social del que anomena “referència simbòlica” que es legitima des del 

mite de l’ancestralitat i d’una ascendència que sorgeix per afrontar-se en els canvis de 

la societat i que per tant, acaba sent com a producte de la modernitat. En parlarem més 

endavant. 

 

Storm (2009) per tal de provar la hipòtesi de que pertànyer sense creure està associat a 

la identitat nacional de Davie i Hervieu-Léger, van incloure a l’anàlisi una mesura 

d’orgull nacional. Els resultats van mostrar que els que pertanyen estan més orgullós 

de la seva nacionalitat que d’altres fuzzy, mentre que els creients ho estaven menys de 

mitjana. Per tant, els que pertanyen sense creure són més propensos a tenir un 

sentiment de pertinença, ja sigui nacional o religiós. Això ens reafirma el que diu Davie 

(2000) que la religiositat individual està lligada sovint a altres identitats socials, incloses 

les identitats nacionals i, com segurament veurem més endavant a identitats locals. Tal 

com assenyala Roy (citat per Beaman 2013) el marcador religiós pot "esdevenir el 

marcador d'identitat clau, sense estar necessàriament lligat a una pràctica religiosa 

autèntica, encara que pot ser propici per a aquesta pràctica”. 

Wilkins-Laflamme (2016) citat per Griogore-Dovlete (2020)  explica que “els catòlics 

mantenen les seves identitats religioses encara que no siguin religiosos activament. 

L'Església Catòlica sembla oferir una resistència més forta i unificada a les 

transformacions modernes que, tot i que no aconsegueix promoure la pràctica regular 

a les seves portes per a la majoria dels seus membres occidentals, manté certs vincles 

culturals i identitaris amb ells durant un període molt més llarg.” 

D’aquí també acaba sorgint el concepte que alguns estudiosos de la religió anomenen 

“catòlics culturals” (Griogore-Dovlete 2020) la gent que s’interessa pels edificis de 

l’església (entre d’altres coses) perquè formen part de l’herència del seu país més que 

per la seva fe. Aquest concepte també serà rellevant. 
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Annex 2 
 

Entrevistat 1. Perfil: Fester creient 

La festa major és una cosa molt més endogàmica, tancada que encara es 

regeix pels cognoms. 

No són de missa però tenen la Mare de Déu. 

A casa meva amb els anys han anat fent un procés de conversió. Els meus 
pares, que és una cosa que a vegades em disgusta, no vindran amb mi a la 

missa del gall, però a casa meva tenim un altaret amb totes les estampetes, 
rosaris i Mare de Déu possibles. Veus passar ma Mare que li posa una 

espelmeta, a vegades el meu germà també... Els meus pares no van a missa 
del gall però sí que van a missa el 5 d’agost, perquè la festa major encarna 

aquesta idea que és per Santa Maria. Crec que és una cosa que s’ha anat 
diluint amb els anys amb la irrupció aquesta, la secularització, tal... Però ja no 

estem a l’era secular sinó a l’era post-secular que és aquesta que jo no crec en 

Déu, jo no vaig a missa però en canvi vaig a ofici major. Jo el meu pare en 
moments durs ha anat a posar una espelmeta a la Mare de Déu de les Neus. I 

és el mateix valor que la gent del meu entorn, o la majoria de gent que va a 
Montserrat li dona a la Mare de Déu de Montserrat, a la moreneta que és el 

tòtem, és la figura del tòtem. És... Hi ha una cançó del Carlos Cano que... 
que... No sé com ho deia exactament però que diu: Cuando pasa la Macarena 
no es solo la Macarena, es Sevilla la que pasa. Saps? Perquè la Macarena 

encarna... És Sevilla. Igual que... la Moreneta és la muntanya i la muntanya la 
Moreneta. Doncs la Mare de Déu de les Neus és una mica aquesta idea... La 

Mare de Déu és Vilanova i Vilanova és la Mare de Déu. Els meus pares els hi 
preguntes i mon pare és ateu i ma Mare agnòstica però hi van, hi van vestits 

de blanc, es zampen l’ofici que a més, pobres, penso: no m’estranya que no 

tornin a missa tot l’any! Perquè és un missote de 4 hores que ni jo me’l menjo 

sencer mai. 

La pabordia a Vilanova ara ja no ho és tant però havia esdevingut un títol 
mobiliari. És a dir, era un privilegi. Ell ho va viure amb molta il·lusió, molta fe, 

una cosa realment excepcional que a mi em va sorprendre molt, de portar ous 

a les clarisses, vull dir, una cosa que va ser per ell una experiència mística. 

Entrevistadora: Què tenen les imatges? 

El fetitx, l’atracció per l’objecte. Personalment (i això va en contra de tot el que 

exposo com estudiós), ara ho diré molt bastament perquè té molts matisos 

però jo sóc ant concili. No en el sentit pel què va aportar el concili: la obertura, 
la teologia de l’alliberament, tot plegat, tot el que estem bevent ara, que encara 

bevem del concili i no s’ha desplegat prou. És el fet de desvirtuar les imatges, 
desvirtuar el misteri. De dir: a veure, en el moment en que la missa passa a 

fer-se en les llengües vernacles perd interès. [...] Quan tu escoltaves la missa 
amb llatí no entenies una puta merda i hi tornaves per veure si avui pillo algo. 

[...] Es perd una mica la cosa aquesta del misteri.  

Entrevistadora: No creus que ho hagi apropat sinó que ha distanciat la gent? 

Entrevistat: Sí, perquè ha perdut interès. 

Entrevistadora: Però no creus que era un tostón? 
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Entrevistat: Però és que la gent els hi posa els tostones. Com els meus pares 
quan van a missa de festa major i no van a missa del gall que és preciosa. 

Mira, a la gent li agraden els tostones perquè hi ha el sentit del sacrifici. Té 

molt a veure amb mira... A bastons et trenques els dits, et peles els genolls, 
acabes fins els collons... Jo per festa major acabo difunto, acabo mort perquè 

no tinc força física! Jo no faig esport! Però aquells dies aguanto.[...]  Perquè 
treus la força... és gairebé entrar en contacte amb un més enllà... Es 

Durkheim a tope: El hombre que ha comulgado con su diós es un hombre que 
puede más. Perquè t’ho creus. Per mi la festa major té un sentit del sagrat que 

no té el Carnaval. Per mi el Carnaval el té però per unes altres fonts. Jo ballo 

per Santa Maria, jo ballo per la Mare de Déu. Una mica és com els que se 
flajelan per setmana Santa. Els catalans ens agrada mirar-nos els del sud amb 

superioritat... [...] És el sacrifici. 

Entrevistadora: Creus que tothom balla per la Mare de Déu? 

Entrevistat: No, no... Tothom té la seva Mare de Déu. La meva Mare de Déu 
també és la meva iaia. [...] Jo també parlo de la Mare de Déu amb una certa 

superioritat moral, com que jo sóc catòlic doncs la Mare de Déu... tengo la 

verdad. No, no és això. Hi ha gent a Vilanova que balla només per fer-se la foto 
i és legítim! I això entra en contradicció amb el que crec que hauria de ser la 

foto. Per ells la foto és el seu tòtem, perquè és vilanova. És a dir, el fet de 
sacrificar-se i sortir a la festa major, i hi ha gent que surt que no sé perquè 

surt perquè te’ls mires i dius: però si no t’agrada! És que t’ho estàs pasSant 
malament! Fas mala cara, fas ojeras, no t’has planxat el vestit! Però ho fan. I 

ho fan perquè ho fa l’amic, perquè ho feia el pare, perquè ho fan els col·legues 

i això és com qui va a jugar a futbol els dissabtes a la tarda. Això té una 
dimensió molt personal de cadascú. [...] Però al capdavall, No és tant el sentit 

espiritual que al religiós.[...] Ballar és un mètode d’ascensió social a Vilanova, 
simbòlica, capital simbòlic. Una manera de pujar esglaons en aquest entramat 

d’una Vilanova concreta[..] Un entramat de cercles super endogàmic de 
relacions de parentiu i classe social... Ballar és una manera d’accedir, és 

gairebé un ritual de pas, un ritual iniciàtic poder ballar per festa major que 

cada any es renova. HI ha persones que s’han vist agraviades perquè deixaven 
un ball quan no tocava. Jo quan vaig deixar bastons va haver-hi gent que... 

Així com quan vaig entrar a bastons hi ha gent que no m’havia saludat en sa 
puta vida de cop i volta sabia el meu nom, sabia qui era, em saludaven pel 

carrer, em preguntaven com estava i em donaven l’enhorabona. Va haver-hi 
gent que quan ho vaig deixar es va rebotar amb mi i va deixar de saludar i tot 

plegat... 

La festa major és profana. Totes les festes majors surten del corpus que és la 

festa més pagana. [...] La festa d’ara s’ha de llegir des d’una perspectiva de 

mercat. No es pot menystenir el moment que estem vivint que és el capitalisme 
més cruel. El capitalisme el que fa és absorbir tots aquells elements o 

manifestacions que li són dissidents i les neutralitza. [...] Tot es capitalitza i 
tot es fa negoci. La festa passa a ser funcional ja no en el sentit fem la festa 

major o fem patum per demanar a nostri senyor que no ens caigui una 
pedregada sinó, perquè els negocis fan molts diners. Ui la de pèrdues que hi 

ha hagut l’any que no hi ha hagut carnaval[...] Jo com a catòlic l’any que no es 

va fer festa major era com hostia macagundéu que no hem fet festa major. Jo 
ho vaig patir amb dolor i patiment... A casa li vam fer un altaret a la Mare de 

Déu de les Neus, li vam posar una espelmeta. I com jo molta gent que no 
m’esperava que li passés. El confinament, de fet, va ser com un boom de 
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retornar a les antigues manifestacions de religiositat popular, això que 
l’església diu pietat popular. Després del confinament jo flipo a missa la 

quantitat de gent que es posa de genolls i això fa 5 anys era impensable.[...] 

A Vilanova és diferent [a la Patum que no surt el sacrament] perquè la festa es 

pot entendre tal com ha evolucionat sense la presència, que hi és implícita, de 

la Mare de Déu. Però crec que es podria entendre molt millor i enriquiria molt 

més el seguici si sortís al carrer la Mare de Déu.  

Entrevistadora: Quines creus que serien les reaccions? 

Entrevistat: Mmmmmm! Hi hauria un daltabaix! A veure, és un tema que s’ha 

magnificat moltíssim. Sent pragmàtics i tenint en compte la situació i les 
característiques reals de vilanova, sociopolítiques. El 90% de la població 

Vilanvoina no se n’adonarien. L’any que hi va haver un boicot i que els balls 

se’n van anar [...] la gent no se’n va adonar perquè la gent el que vol veure és 
el castell de focs! Quatre files enrere la gent ja ningú ho veu si hi ha els nans o 

les cintes! Jo sóc del parer que si sortís un any la Mare de Déu sense fer 
rebombori, si no la traiéssim ningú se n’enteraria més que les persones que 

formem part d’aquests cercles tancadíssims de l’agrupació balls populars, 
bordegassos i els gegants. Dins d’aquests cercles hi hauria opinions molt 

dispars. Jo conec gent d’aquests cercles que no és creient i tot plegat i doncs 
mira, sí, seria bonic! També per un tema de copiar: Si a Vilafranca treuen Sant 

Fèlix, a Sitges Sant Bartomeu i Santa Tecla doncs, perquè no traiem la Mare 

de Déu de les Neus? No? I a més jo conec a Vilanova gent que és molt devota a 
la Mare de Déu de les Neus. Bueno és això, és el símbol... de Vilanova! És 

Vilanova, és el tòtem. 

Què és de l’església? La Mare de Déu. Aleshores no pot sortir, perquè no és 

inclusiva... quan la festa no ho és d’inclusiva! La festa és totalment excloent i 
la demostració és quants musulmans surten a la comparsa o se senten 

partícips del carnaval. O quants estan a l’agrupa, però no es pot dir perquè 

queda malament. El problema de la festa és que és un mirall i ens hi 
confronta. O sigui amb la festa ens veiem reflectits i veiem la puta merda de 

gent que som: gent tancada, classista, racista, endogàmica. Però no es pot dir, 
no pot ser aquesta la lectura: perquè no som així, si votem a la CUP! Llavors la 

Mare de Déu, no traient-la mantenim aquest punt de rebel·lia de naltrus no ho 
fem, a Vilafranca, a Sitges sí però nosaltres no, que som moderns! Som ateus! 

No creiem en res! [...] 

Sempre hi ha hagut el mite que als anys 80 després de clar, Vilanova sortia 

l’exercit a la processó del vot del poble, es feien barricades a la Rambla perquè 

no passés la Mare de Déu. Mires la foto i eren quatre gats que ara són els 
pares dels que estan a la colla vella de bastons, que et podria dir quatre 

cognoms: No em toquis els collons que a la gent li sudava la polla. 

Entrevistadora: La festa major no és ni catòlica ni convergent 

Entrevistat: Clar, jo, s’ha dit molt que la festa major és del poble. Qui i què és 
el poble? [...] És de qui tu decideixes qui és el teu poble. El lema, penso que 

està equivocat perquè al final qui renova el vot del poble és el batlle del 

moment i el rector recull el vot. [parla sobre el boicot de l’any del festival 
tingladu que el lema era no fem soroll fem cultura] la queixa no era un motiu 

religiós però sí, sí que ho era implícitament perquè de fet, va afectar només a 
un acte que és l’únic acte públic a l’espai públic, al carrer que porta intrínsec 
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un sentit religiós. Per tant, sí que era una contra resposta... una confrontació 
directa. No van boicotejar les matinades, la cercavila de vigília, inclús no van 

boicotejar l’anada a ofici o sortida d’ofici sinó el Vot del Poble. Que tothom és 
conscient que és la processó, encara que ja no ho sigui ni se li digui. Ningú 

coneix el vot del poble com la processó. [...]  

Si sortís la Mare de Déu? Bueno, hi hauria un daltabaix però també estaria 

bé, perquè demostra que la festa està viva. 

Entrevistadora: Creus que la imatge de la Mare de Déu amb el temps ha 
perdut sentit religiós? El fet que sigui un tòtem de la ciutat, creus que això la 

dessacralitza i li fa perdre el sentit religiós? 

Entrevistat: No, no perquè al final el sagrat com a concepte molt ampli 

transmuta però no desapareix. No sé com dir-ho... és a dir... Canvia en el seu 

sentit o aparença, amb el tracte que se li té però no es perd l’essencial que és 
tornant al tema de l’objecte és un objecte que està en el més enllà. No és 

d’aquí, és d’allà, és d’un més enllà. Saps? Que trascendeix. I el tema és que se 
li porten ofrenes, se la té present. Cony, l’any de la pandèmia que no vam 

ballar el ball de gitanes, la comissió de festes i festejos del propi ball vam fer 
un mocador amb la imatge de la Mare de Déu. Jo em vai quedar a quadros. 

Perquè a més allà tots són super anti tal...  O en canvi després cada any a ofici 

de festa major entra un ball a fer l’ofrena i hi ha osties per fer l’ofrena! I els 
balls estan composats per aquesta gent que va fer el boicot, que són anti que 

surti la Mare de Déu però després se matan per entrar a missa. És pel fetitxe, 
per estar prop. Aaaaay que tocao la virgen! És que és això! Són més essencials 

del que ens pensem. [...] Ens encanta el fetitxisme, per això col·leccionem 
coses. [...] Hi ha el morbo, penso que per les persones contràries a tota 

aquesta vessant explícitament Religiosa en majúscules, institucional religiosa 
encara té més força el fetitxe perquè és entrar en terreny prohibit, accedir. 

Com antropòleg moltes vegades observo la festa des de dins, em poso les 

ulleres d’antropòleg i per exemple l’any passat vam entrar amb el ball de 
gitanes a fer l’ofrena. És que és molt curiós perquè les persones que no han 

tingut mai contacte amb l’església, que no van a missa que a més son 
contràries reprodueixen patrons i conductes que formen part del seu imaginar 

però que ja no estan vigents com per exemple les dones tapant-se les espatlles 
amb els mantons, no aixequeu molt les faldilles i això ho podem fer? I aquí ens 

hem d’inclinar? Jo callo m’ho miro des de fora i penso uaaaau.  Em venen i em 
diuen, això com ho hem de fer? És fascinant, és meravellós. Perquè? Perquè 

entren en contacte en directe amb el sagrat. Per ells és un moment de 

màxima... és una epifania és una... no sé, en les escriptures quan es presenta 
un àngel o arcàngel diu: “noia no tinguis por” És el mateix, és com se’ls hi 

presenta un àngel i els hi diu no tinguis por. Perquè entren acollonits, perquè 
estan entrant en terreno desconocido. És com si un blanc se’n va una missa 

de negres o en un ritual d’aquests... on estàs fora d’allò. 

Entrevistadora: Sant Fèlix ha esdevingut una part de la comparseria més 

Acaba bastant dessacralitzat 

Entrevistador: Tot el contrari, hi ha gent que li fot menjar a Sant Fèlix. Som 
molt mexicans. El personifiquen. És el sentit originari de la imatge en el sentit 

judeocristià catòlic es no veneraràs imatges però és l’home requereix d’allò 
pictòric per entendre o apropar-se, és el sentit del retaule. A Andalusia és 

l’exemple més flagrant per veure-ho, arrenquen el retaule per treure’l al carrer. 
El sentit de la imatge és aquest, és que la gent es pugui mirar de tu a tu. Per 
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això ens agrada tant mirar la Mare de Déu cara a cara, perquè la tens al 
davant, t’està mirant. I a més a més, tocar-la. Això és una cosa que al 

preconcili no es podia fer. De fet, la Mare de Déu de Montserrat va estar tants 
segles vestida que després ningú s’atrevia a despullar-la perquè ningú sabia 

què hi havia a sota dels segles que portava vestida. Perquè la imatge ens 

confronta també i ens hi veiem i és com... Jo sóc molt supersticiós i a mi hi ha 
dies que la Mare de Déu em somriu i a vegades no. És molt friky això. Però jo 

quan tinc un mal dia, la Mare de Déu està més seriota. I a dies veig que... 
saps? I això segurament no només em passi a mi. A Vilafranca Sant Fèlix és la 

medalla, és el títol: jo tinc Sant Fèlix al garatge o al menjador de casa meva. 
Que també et dic: quin mal rotllo tenir Sant Fèlix al menjador de casa! És el 

top, no és només que hagis sigut administrador sinó que tinguis els Sant a 

casa teva. Convertint casa teva en un temple. Que això és molt fort, el que 
passa a Vilafranca. El Sant només és a l’església per la seva festa. El Sant ha 

volgut venir a casa teva, és el teu convidat o, depèn com ho miris tu ets el seu 
convidat perquè ell passa a ser l’amfitrió. I objectivament és un puto tros de 

guix però quan està a casa teva, és Sant Fèlix. Clar, és que al final la imatge 
material de Sant Fèlix encarna Vilafranca que és: un poble aïllat, amb 

tendències narcisistes tancat, i que no vol obrir-se. Oju, és una reacció 
esperable o... davant d’un món cada vegada més globalitzat. És a dir, al final, 

igual que a Vilanova el fet que hi hagi cada vegada més adeptes a la Mare de 

Déu és una reacció contra hegemònica perquè ara, el que abans era propi de 
l’hegemonia, el Poder (en majúscules) ara és el contrari. És a dir, poder ser un 

mateix poble, entitat, família, ego en aquest món global és recuperar la 
tradició però que totes les tradicions son  inventades. Els rituals de nova 

tradició, vull dir que vale, Bueno. Si vols pensar que és tradició... allà tu 

Entrevistadora: Per exemple Igualdada... 

Entrevistat: Igualada, això estava pensant! Totalment, tenim tots els 

documents per recuperar el ball de .... A veure, és un ball que tens una 
referència que es va ballar i si es va ballar va ser fa 350 anys... No estàs 

recuperant res, t’ho estàs inventant. Hi ha una imatge, un quadre... si tu vols 
creure-ho endavant però totes les tradicions són de nova tradició. [...] Igualada 

si tu intentes llegir quin tipus o quins processos ha fet les darreres dècades o 
s XX a nivell de moviments migratoris tot plegat... és un poble totalment 

fragmentat. Hi ha un reducte poblacional que es reclama i vol reafirmar-se 
com els igualadins som nosaltres. Això també passa a Vilanova. Naltrus som 

la Vilanova activa, la que salva, la que fa coses per la ciutat. I és el perfil 

d’igualadí que ha perdut una igualada. En el seu imaginari Igualada és una 
cosa, la dels seus pares que tampoc ho era però és el que li explicaven, és el 

conte que li explicaven. Els meus pares a vegades m’expliquen coses de la 
comparsa que després quan els hi rebusco una mica doncs tampoc era tan 

així, aquest imaginari idíl·lic que la ciutat, tots vivíem en ciutats com els 
pamfletos dels testigos de jehova? Doncs l’edèn. És un reclam, no hi ha 

identitat sense alteritat. Jo no sóc sense el meu contrari. Tots necessitem un 
oponent, tots necessitem confrontar-nos. Tu no pots ser tu sense l’altre que 

t’oposa. Ergo, el fet de recuperació de tot plegat és un intent de distanciar-te 

encara més d’aquell altre que no sóc jo. No sé si m’estic explicant...És a dir, tu 
no vols treure els Sant tu que has fet d’Igualada una ciutat dormitori, que 

m’has tirat el teatre tal a terra, que has deixat que es perdessin tals gegants, 
que m’has fotut un Mercadona al mercat municipal... doncs te saco el Santo 

que es lo que mas te toca los cojones. I després aquí ja entra tot lo altre: no, 

perquè jo sóc catòlic.... 
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Entrevistadora: A la fest-hi el 5% són catòlics només 

Entrevistat: Ja, perquè és un mètode de reafirmació de la pròpia identitat. Tot 

es redueix a la identitat vs l’alteritat, el jo i l’altre. En el moment que estem 
immersos de la comunicació, informació al minut 0, contacte... perquè el 

feixisme va en augment? També el català, el feixisme català. mira que això 

quedi gravat: D’aquí no tants anys tindrem el front Nacional al parlament i tot 
seran escarafalls. Perquè van els d’ERC i canvien l’himne, van els altres i et 

toquen la bandereta, van els altres i et pengen una pancarta que després el 14 
d’abril et pengen la republicana espanyola. I això sobretot immersos en que et 

posen els xinos a sota de casa, et tanca la panaderia de tota la vida i s’hi posa 
un paki i... al final són coses que la gent no hi rumia, són processos naturals. 

Ens veiem immersos en aquest neoliberalisme desfermat, aquest capitalisme 

que ja no és capitalisme sinó una altra cosa que no entenem i clar, llavors és 
la guerra per mantenir la pròpia identitat, mantenir el ser qui som. Que és el 

que ens està passant els catalans amb la llengua. D’aquí uns anys 
recuperarem la llengua com molts estats europeus. Però ja no serà el català 

sinó un poti poti de llengües que li direm català. Però ara ja m’estic adelantant 
200 anys. Perquè? Perquè ara de cop i volta ens adonem que la llengua està en 

perill. I què és la llengua? El gran tòtem de Catalunya. Qui és català? Qui 
parla català. [...] A Igualada? Per un cert sector d’igualadins? Sant Bartomeu. 

A Vilanova? És diferent. És el mateix però amb altres matisos. Potser no tant 

però no conec tant el cas d’Igualada. Tu has sortit a la comparsa i saps en què 
està derivant la comparsa, en un cercabirra qualsevol però disfressats. Bueno, 

ja la recuperarem, ja farem comparsa com es feia als anys 30. Temps al temps 

ja es farà i ho faran unes altres gents que no serem nosaltres. 

 

Entrevistat 2. Perfil: Mossèn 

La festa major és el gran moment en que la gent de Vilafranca expressa tot allò 

que porta de la seva identitat i això forma part d’un imaginari col·lectiu que 
tots els col·lectius de qualsevol mena fins i tot els grups socials, entitats 

esportives, associacions de qualsevol mena, aficions doncs es teixeixen una 
sèrie de llaços que són els que donen identitat al grup i s’expressen de forma 

externa amb símbols, gestos, ritus. Vilafranca ho expressa amb la festa major 

i al darrere tot té en comú la identitat Vilafranquina.  

L’origen de la festa és un origen religiós cristià, de fet tota la festa el seu origen 
es fa a la figura del patró. El patró és Sant Fèlix. Per tant, Sant Fèlix és un 

personatge cristià, que a més a més es un màrtir que té un significat  religiós 

molt fort i en el moment que arriben les seves relíquies l'any 1699 a Vilafranca 
doncs, en aquest moment la societat era molt més religiosa que ara, es 

comença a fer una festa al voltant del Sant Per tant, aquest origen religiós no 
s’ha perdut sinó que s’ha mantingut i per tant, hi ha tota una part de la festa 

que es desenvolupa al voltant de Santa Maria. I, en el cas de Vilafranca, a 
diferència d’altres llocs on pràcticament la part religiosa de la festa queda 

reduïda a la missa, l’ofici de festa major, aquí hi ha una tradició que té molts 
anys que és la novena. La novena vol dir que nou dies abans de Sant Fèlix, 

cada vespre hi ha una pregària a l’església. Però aquesta pregària ha agafat un 

ressò popular que va molt més enllà del que és estrictament religiós i, 
concretament la pregària de la novena dels nous dies acaba cada dia amb el 

cant dels goigs de Sant Fèlix que, per circumstàncies de la vida, s’ha convertit 
com a himne nacional vilafranquí. Això vol dir que del dia 22 al 30 la gent 
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vilafranquina venen a la basílica a cantar el goigs de Sant Fèlix com cantar el 

cant del Barça o com cantar els segadors.  

Entrevistadora: Explicació 

És difícil d’entendre en moltes, moltes moltes, festes tenen un origen religiós, 

moltes. Però això com a molts llocs s’ha perdut perquè aquests actes tenien un 

contingut més religiós en el moment en que la gent deixa de ser religiosa 
abandona aquests actes. En canvi aquí a Vilafranca s’ha produït una 

circumstància que en podem posar molts altre exemples, però aquí s’ha donat 
que la figura de Sant Fèlix també se l’han feta seva gent que ha deixat de ser 

creient, que no és religiosa o que no practica. I, per tant, doncs és com un 
patrimoni que té evidentment un origen cristià religiós i tal però que tothom 

assumeix com a seu més enllà de les seves creences religioses. Això hi ha 

altres llocs on passa. A Catalunya no tant, s’ha de reconèixer. Perquè 
Catalunya el Concili Vaticà II va fer una gran purificació de tot el que era la 

religiositat popular buscant la fidelitat de la fe cristiana i buscant l’autenticitat 
del culte, moltes manifestacions externes que eren potser més sociològiques 

doncs es van perdre doncs aquí a Catalunya, doncs això. Però hi ha altres 
llocs, Espanya les processons de Setmana Santa. Hi ha molta gent que no va a 

missa en tot l’any i en canvi les processons s’emocionen. Seria un cas paral·lel, 

jo crec.  

Entrevistadora: Sobre què tenen les imatges 

Les imatges són una expressió molt clara en el sentit que es veuen, es toquen, 
es miren i la gent ha d’expressar el seu sentiment, les seves emocions, el seu 

sentit de pertinença amb símbols, imatges i això repeteixo que no és una cosa 
religiosa sinó una cosa de l’antropologia humana. L’ésser humà necessita 

símbols per 3expresssar tot allò que porta dins seu que no és material, no és 
palpable. Sentiments, emocions, creences... s’ha d’expressar amb símbols i 

aquests símbols poden ser banderes, himnes i en el cas de la fe cristiana són 

cants, són imatges. 

Van fer un pacte, molt interessant. La imatge va continuar sortint el carrer 

però no hi anaven els capellans. És una processó sense mossens. El dia de la 
processó de Sant Fèlix, el dia 30 la imatge està dins la basílica. Sortim i se 

l’emporten i quan torna entra a l’església i resem l’última novena. És a dir, no 
es va fer un trencament sinó una adequació de manera que no calgués 

eliminar la processó però que no quedés monopolitzada per la part religiosa i 

això ho va salvar.  

Entrevistadora: Creus que la imatge ha anat perdent significat religiós? 

És possible per alguna gent. I per algunes generacions noves ja no l’ha tingut 
mai. Ells veuen Sant Fèlix i veuen el símbol de Vilafranca. Però per altra gent 

continua tenint-lo moltíssim, però moltíssim. I no només la imatge sinó les 
relíquies. Les relíquies de Sant Fèlix que estan a baix a al cripta doncs el dia 

de Sant Fèlix són les multituds, gent que durant tot el dia baixen a veure-les 
perquè només està destapada l’urna el dia 30. I, molta gent, clar, aquí hi ha 

coses molt barrejades perquè hi ha alguns sentiments que no són estrictament 
religiosos sinó que a lo millor són supersticions. Quan algú té un amulet i 

creu que aquell amulet li dona sort això no es religió però també és una 

expressió simbòlica d’aquella creença que té aquella persona, no? I Sant Fèlix 
compleix aquest element. Jo crec que és una gran virtut. Per la gent que és 
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creient és un màrtir i és un Sant i per la gent que no és creient és un símbol 
de Vilafranca i això no es viu com una contraposició sinó com una 

complementarietat i no hi ha cap problema. I jo crec que aquesta és la clau de 

l’èxit actual de la festa de Vilafranca. 

Si hi ha algú molt anti no venen. A la processó de Sant Fèlix certs regidors no 

entren. Algun regidor d’algun partit polític van a la processó i després no 

entren. [...] 

Gent sociològicament cristiana que mantenen el seu cristianisme sociològic 
sense anar a l’església, això sí... Això com la gent del barça, els que van al 

camp i criden, socis que van al camp però si no hi van algun dia no passa res, 
els que no són socis però no es perden cap partit per la ràdio i els que diuen 

que són del barça però no saben ni quin dia juga. Això també passa amb el 

cristianisme, hi ha cercles concèntrics [...] i aquestes coses de religiositat 

popular aglutinen a tothom entre els més practicants i els menys. 

Entrevistadora: Durant la pandèmia tornada a l’esquelet de la festa 

Durant a pandèmia es va eliminar la part més festiva externa. La part religiosa 

es va viure amb més força perquè només es van poder fer actes dins l’església i 
per tant, es van poder fer totes les novenes, es van fer tots els oficis i fins i tot 

se’ns va demanar que un dels actes més protocol·laris que normalment es fan 
a l’exterior es poguessin fer dins de la basílica. Per tant aquest origen i sentit 

últim religiós va quedar reforçat, subratllat. I coses que eren inèdites com que 

Penedès televisió van retransmetre totes les novenes en directe. En aquest 
sentit va anar bé en que la part més originaria en el sentit primogènit va 

quedar reforçat. 

Entrevistadora: Quin futur preveu? 

No canviarà ara. Hi ha problemes grossos però no en el sentit religiós. [...] El 
consell de la festa major el tema religiós no es parla, està com està i no hi ha 

ningú que se’l qüestioni i entre d’altres coses perquè està integrat d’una 

manera gens traumàtica, a ningú li molesta tal com està per tant, jo no crec  
que hagi de canviar gaire. Perquè aquest pas de que la figura de Sant Fèlix no 

es una figura estrictament religiosa sinó que té una dimensió en la que tothom 
si sent a gust sigui religiós o no ja està fet i no crec que hi hagi motiu perquè 

hagi de canviar. Hi haurà menys gent estrictament religiosa? Sí. Però... 
continuarà servint a tothom siguin més o siguin menys. Crec, eh? És la meva 

opinió.  

L’any 2020, al repetir els administradors de la festa major, aleshores ens van 

demanar que el Sant estigués durant un any sencer a l’església i llavors li vam 

habilitar un altaret i Bueno, allò va ser un èxit! Perquè evidentment la gent té 
molta més facilitat de venir a l’església que no a casa l’administrador que el té 

a casa seva. I això va demostrar realment que la gent li té molta devoció a Sant 
Fèlix. Però el fet que no hi sigui no suposa cap problema perquè la gent ja ho 

sap. La gent li posa ciris i ciris i ciris i ciris... Tenim allà unes planxes per 
posar els ciris a sobre i cada dia l’hem de canviar dues o tres vegades. El 29 a 

la nit quan es tanca l’església es retiren tots perquè... hi ha molta gent i fotos i 
tots... I és la doble dimensió: la dimensió religiosa hi ha gent que hi va a 

pregar i hi ha gent que hi va a veure la imatge, no? 

Entrevistadora: Sobre bufandes de futbol i humanització: 
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Què vols fer-hi? És la vida. Allà ells amb la seva consciència. A més a més 
quan esta dins de casa seva... JO per exemple he protestat amb certes 

actituds quan el Sant està en processó. És a dir, quan el Sant està en 
processó és un element que està públicament exposat i, per tant, les persones 

que aquell moment l’estan portant li han de tenir un respecte perquè la gent 

que està veient Sant Fèlix doncs la mirada, totes les mirades, han de 
respondre a aquella realitat. Si algú està mirant Sant Fèlix perquè és un 

màrtir cristià no pot trobar-se amb un Sant Fèlix que en aquell moment està 
ballant la conga. Però en el moment en que el Sant està dins de casa d’un 

administrador i forma part d’aquella família el que passi allà ja s’apanyaran, jo 

no m’hi ficaré ni molt menys. 

Entrevistadora: Sobre la figura de goma: 

És positiu. Em van demanar permís a la parròquia. Tu les has vist aquestes 
figures, són molt dignes. No és pas veritat que sigui una figureta de goma, com 

si fos un nino. No, son molt dignes! Evidentment que si cau a terra no es 
trenca perquè és de goma però és una imatge que es pot posar dalt d’un 

prestatge i tenir-la allà com una decoració i com una imatge religiosa. Jo crec 
que va ser una bona idea. També es veritat que a vegades, això passa amb 

moltes coses de la vida eh, tu en un moment dius : aaiaiaiaiaiai i després dius: 
ostres doncs està molt bé. A veure què surt? Doncs ha sortit bé. Molta gent 

que no tindria pas una imatge religiosa a casa seva i en canvi té Sant Fèlix. 

Entrevistadora: Sobre els goigs 

Fins que no venen els goigs hi ha xivarri... Però el 29 i 30... Immediatament 

després de l’entrada quan està tothom a dins, la basílica plena i abarrotada... 
Com escolten quan cantem el pare nostre i... És impactant, allà està 

concentrat tot. El moment preferit és el vespre del dia 30 

 

 

Entrevistat 3. Perfil: Fester creient 

Per qualsevol persona de Vilafranca és un orgull, t’omple. [...] Et fan 

administrador i és el súmmum de tot. És una evolució [...] passant per totes 
les parts de la festa. L’he viscut, l’he gestionat i després l’he administrat. Tens 

una visió àmplia.[...]  

Situacions molt extremes d’estrès i cansament... Viure-la al màxim. Tant els 

lúdics com els religiosos ja que la festa ens agradi o no, ve d’on ve... 

Entrevistadora: Ets creient? 

Ara estic en un moment complicat. Sóc creient no practicant. Jo he anat a 

menys, de petit era escolanet. La meva vida està molt relacionada amb la 
parròquia [...] La meva àvia era molt religiosa i això estirava. [...] Sempre tens 

allò que acabes pensant hauria d’anar a missa... [...] La societat ara és d’un 
altre tipus si vas a missa sembla que et mirin malament... quan aquí al final 

pot creure el que vulgui. Sóc creient no practicant. Estic en aquest sector 
sobretot per com m’han educat, l’educació de la meva àvia materna que era 

molt de missa: misses de Montserrat, vespres, rosari...[...] 
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L’apartat litúrgic de la festa, que al final és el que ha sigut important tota la 
vida. La festa se celebra per la devoció al Sant, res més. Sí que vaig als goigs, 

no, a la novena i els goigs perquè al final és tot. Hi ha qui va només als goigs 
però el sentit és tot, els dos actes. I llavors també quan era més petit i ballava 

la moixiganga no podia anar a ofici[...] però anava a buscar lloc per la meva 

àvia [...] No hi he anat o pràcticament no hi he anat perquè com que ballava 
amb la moixiganga, després amb comissió de seguiment i després amb l’àliga 

doncs és inviable. Quan vaig ser administrador 2019 si que havia d’estar a 
primera fila a tots els actes religiosos: ofici del 30, ofici de difunts del 31, totes 

les novenes no te’n pots saltar cap i... crec que ja està. Temes religiosos és el 

que hi ha. Aquest any em toca entrar el Sant el 29.  

[sobre la moixiganga] Quan et fas gran la penya et diu: quin ball més avorrit, no 

sé què... Depèn de com t’ho vulguis mirar hi ha balls que són més alegres, que 
són més plans i d’altres més solemnes. I al final és el que és... es un ball religiós 

que té la funció d’acompanyar el Sant i només surt quan hi ha el Sant excepte 
Sant Fèlix al matí que surt. És dels únics balls que balla a l’església amb l’àliga 

[...] són els únics balls que tenen potestat i precisament he ballat els dos. 

Hi ha qui balla perquè s’estima la festa, hi ha qui balla pel que se’n diu ara el 

postureig. Aquest serien els dos.[...] Hi ha balls que hi ha canalla que entra 
per la festa de juerga, de passar-ho bé i hi ha balls que tenen la mà trencada 

en canviar el xip de la gent que malgrat vulguin festa fan pedagogia. Al final el 

que interessa de la festa no és només ballar sinó fer pedagogia i que no es 
perdi el perquè de la festa i més aviat el perquè del ball. Que se sàpiga la 

història, don ve el ball per trencar uns estereotips: jo entro aquí perquè fotrem 
farra, perquè ho peten molt fort, perquè van vestits així... Però perquè van 

vestits així? Perquè han arribat avui fins aquí? Quina és la història del ball? I 
si pots ja empalmar per explicar la festa doncs... Podríem dir que hi ha dues 

coses: els balls que van allò hjijiji jajaj a passar-ho bé i fer-se fotos i d’altres 

que ho senten. Que poden ser les dues coses eh també...  

Perquè ballava jo? Amb 6-7 anys vaig entrar perquè volia ballar Amb els anys 

quan comences a agafar responsabilitats i tens la inquietud de buscar d’on 
vens, balles més per què t’estimes la festa i t’estimes el ball que ara és el que 

crec que em passa a mi.[...] 

[sobre tenir el Sant a Casa] Què va suposar per mi? Doncs un privilegi, primer 

perquè no tothom té el Sant a casa. Després també és el que et deia abans, un 
orgull. [...] un parell de mesos que passen volant. Mai m’havia arribat a pensar 

que el vincle d’una punyetera estàtua, una figura osti em dones primer por i 

després carinyo o estima. Primer arribes a casa i ostia, què hi fot aquest aquí! 
I penses, aquest tio, bé aquest tio no, perdó. Aquest Sant, perquè és un Sant. 

No és una escultura d’aquestes de Barcelona que la pots tenir, un David... Ja 
per si és una figura humana, ja és estrany. Jo parlava amb els de la feina i em 

deien: tens un Sant a casa? I jo es deia sí. I em deia una companya: Però si 
entro a l’església i ja em fot por... Tenir-lo a casa. Jo els hi enviava fotos i era 

com un tio no se que fots. Tu estàs boig! I no el pots tornar? Nono, pensa que 
ara aquí “sóc el rei del mambo” perquè la gent mataria per tenir-lo. Tornant al 

que et deia: primer una certa por relacionant amb això perquè tenir una cosa 

tan important per Vilafranca que podríem dir que seria com el... Una peça tant 
important i valorada que només es pot veure 9 dies a l’església... doncs el tens 

tu. Pues fa un respecte també pel que et deia de la figura humana i després 
per això que et genera por del què hi fot això aquí... perquè al final és un Sant, 

poca cosa més. [...] De tenir por a fer-me amic, a conviure amb ell i a vegades 
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doncs n tenir una conversa perquè és de bojos però quedar-tel mirant pensant 
ostia, reflexionant lo privilegiat que ets... Bueno.... I després una mica de “dol” 

perquè tens el Sant que està dos mesos a casa teva allà. Primer està com un 
inquilí allò que dius està aquí i quan marxa d’allà el buit és saps de cop i volta 

és no hi ha el Sant, no hi ha una cosa allà però tampoc hi ha una figura que 

t’ha donat vida a la casa no només voluminosament sinó que també ha passat 
molta gent i sobretot el final molts amics. Que t’han dit doncs sopars... Ha 

sigut complicat pel tema del covid també però que molts sopars que l’atracció 

era el Sant però era l’excusa també. 

Entrevistadora: Què simbolitza el Sant 

Pels creients i pels ateus no toquis el Sant que hi haurà una batalla campal. 

Pels creients ja es pot entendre perquè són creients... [..] Però la figura dels 

que no creuen és molt complicat.[...] Jo crec perquè ho han viscut tota la vida 
i... que també es veritat que jo crec que cada vegada va a menys per a la 

joventut que puja no només el ballar sinó la festa però això són suposicions 
meva. Es que no t’ho sabria explicar  és una sensació molt estranya. Perquè jo 

tinc amics que no creuen, que no posen mai un peu a l’església i els nou dies 
van allà. I ostia, però estàs en contra de tot, i això? Bueno, es que la festa nose 

què... Bueno, Bueno Bueno, i en què quedem? La festa és del poble.... Jo t’ho 
puc dir des del meu punt de vista que sóc creient no practicant i alguna 

vegada ho he parlat. Jo crec que és pel que comporta la festa per la figura que 

és i perquè han de passar pel tubo i mai millor dit i perquè ho han mamat des 
de petits. Tu vens algú de fora de Vilafranca i li dius: aquí hi ha una devoció a 

un Sant. I algú que é ateu et dirà: però vosaltres esteu xalats o què? Escolta 
que estem al s XXI això és anacrònic, què esteu fotent? I la gent d’aquí et dirà 

és la nostra cultura, és la nostra vida. Lo xalats, no xalats la devoció que és 

que engloba tota la gent que creu i no creu és perquè és la festa. [...]  

Sobre el tema creure o no creure. Jo a l’àliga hi havia gent que era super mega 

anti contra església, que hi fotrien foc, no? Dius Bueno, patrimoni artístic, ens 
agradi més o menys. I quan va passar lo del covid era gent que es negava . A 

nosaltres ens van donar la possibilitat de ser l’únic ball a part de la 
moixiganga que ballava dins de l’església i aquest gent qu no, que no, que no, 

que no penso fotre els peus dins l’església i el ball tampoc. Que jo pensava 
escolta primer és el ball i després ja ets tu va passar i a l’any següent què va... 

si nosaltres estàvem a favor de ballar a dins si és espectacular perquè dona 
una majestuositat. Però és el canvi de xip aquest que una persona que no hi 

creu, no posa els peus dins de l’església i ue de cop i volta se li vagi i faci un 

gir de 180 i passi a dir nono és que sí i a més ha de ser cada any. I et quedes 
perdona? Però fa 4 dies m’estaves rajant que penjaries els mossens d’allà baix 

i ara m’estàs dient això? Fins i tot gent fent quadres de l’àliga ballant dins de 
l’església que dius Bueno vale, surrealista. El que passa aquí a Vilafranca és 

surrealista que gent que no creu acaba anant a petar a la imatge de Sant 

Fèlix.  

Jo crec que va ser un cop per molta gent per veure que la festa jo puc ser més 
creient o menys i gent que no és tan creient et donaven l’argument de jo al 

final és que la festa no són els concerts, no són els concerts de banda ni els 

actes lúdics, el que ha estat tota la vida és la veneració del Sant ergo lo litúrgic 
i tot lo religiós. Tu mires programes de fa anys i només hi havia novena, goigs i 

una cursa ciclista o un partit del Vilafranca. Eren 5 actes. Tot això s’ha anat 
massificant, hi ha un moment que ho talles tot, et despulles, el que ha fet la 

pandèmia ha estat despullar-la i veure realment què es fa a una festa? que és 
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la veneració del Sant, tal qual. [...] I privilegis dels balls no? Perquè la 
moixiganga i l’àliga sí i perquè els cercolets o els diables  no? Doncs els 

gegants tampoc... Doncs perquè hi ha uns balls que tenen uns privilegis sobre 
uns altres, la moixiganga acompanya el Sant, l’àliga representa els poders, és 

el representant institucional de la vila, són figures que han de representar... 

No hi hauran actes doncs hi hauran aquestes figures ens agradin o no però 
ens hauran de representar aquest any. Jo crec que ha sigut una mica com 

xocant per molta gent tornar tants anys enrere.  

Entrevistadora: Sobre les persones no religioses però sí participen al culte 

perquè creus que passa? 

Això és com a pel·lícula dels Groucho Marx: jo tinc uns principis però si no li 

agraden en tinc uns altres. Molta gent que va que té uns principis i nose que 

de cop i volta... És com el carnaval, gent que es disfressa i canvia totalment de 
la manera de pensar nose... Però al final és que si vols fer una cosa t’has 

d’adaptar. [...] Per entrar t’has d’adaptar.  

Fa uns anys anar a ofici era obligatori per tots els regidors i regidores i fa uns 

quants anys va dir que era opcional. Sí que l’alcalde i algú més hi va però hi 
van els que són més creients o els que creuen que hi ha d’anar per 

responsabilitat pública. Crec que al final creguis o no creguis tu representes el 
poble quan es fan aquests actes tota la vida s’ha fet així que la institució ha 

d’anar a representar o hi hauria d’anar. [...] A mi hi ha actuacions que no puc 

tolerar però al final vas a ballar perquè t’estimes el poble, t’estimes la festa, 
tothom es disfressa no? Perds els valors i els principis que deies i a passar-ho 

bé i tirar endavant la festa. 

Entrevistadora: [sobre si la imatge ha perdut significat religiós] 

Resposta ràpida és sí pel que és un Sant. Però reflexionant et diria que no 
perquè al final les festes, el que són les festes, és a dir, perquè es comencen 

corpus perquè hi ha àligues, hi ha gegants, capgrossos, dracs, lleons? Perquè 

l’església representi els evangelistes tot el que és l’entramat religiós al poble, 
per enganxar-los com si diguéssim. Doncs a vegades pot comportar això tu ho 

treus perquè la gent s’ho estimi i s’ho faci seu no? Els la línia aquesta fina 
vermella i el que ha passat a Vilafranca pues doncs ha passat amb el Sant. 

S’ha tret el Sant doncs perquè abans es treia doncs per les festes no sé què, 
no sé quantos... Bé, abans també es treien les relíquies però al final has 

humanitzat tant la figura del Sant i ja qui et diria que és dolent perquè Oh! És 
un Sant i té una visió més tancada però amb una visió més s XXI ho pots 

trobar com a positiu. Després un altre tema és com vesteixes el Sant. Sí que el 

Sant va amb una túnica o un vestits més de fer 200 anys però potser si veus 
el Sant més amb un vestit de drag queen seria més d’això!  Ostia! A mi potser 

això sí que em trencaria més. És a dir, crec que està bé humanitzar el Sant i 
després posar-li samarretes del barça de l’espanyol això ja... les senyores 

grans els hi agafaria un patatús. Les senyores grans et porten un ciri pel Sant 
o fins i tot col·legues, com qui va a Montserrat porta un ciri al Sant, hi ha 

hagut gent que m’ha vingut a fer això. Però bé, posar-li una bufanda una 
samarreta el que sigui humanitzes perquè també vols com que tel fas teu el 

Sant. Dius ostres pues, m’agradaria que fos dels meus: el Sant Fèlix és de 

l’espanyol vinga la samarreta o la bufanda de l’espanyol! Camisa de la vella o 
camisa dels verds. No sé, la llibertat d’un està on acaba la de l’altre. Jo com a 

guillem veure’l amb una samarreta del barça o del Madrid no em mola però 
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després li puc posar la bufanda de l’espanyol... nose... és complicat. Jo crec 

que la figura s’ha humanitzat i s’ha fet perdre la vergonya a tot això. 

Això de les figuretes de goma ho veig positiu en el sentit perquè al final tu et 
pots estimar la festa des de la part més lúdica o festiva com poden ser 

gegants, capgrossos, d’això però al final el Sant també és... El que dèiem no? 

L’important de la festa qui és? El Sant, no? I llavors que hi hagi una figureta 
del Sant, Bueno pues,,,. Al final també és una pedagogia... anava a dir una 

pedagogia però al final és un adoctrimanemt ara que està tan de moda 
aquesta paraula...[...] Una manera d’adoctrinar la canalla que potser és tan 

important els Sants com els gegants i la festa ho conforme tot. Això d’aquesta 
unitat i que s’hagi fet una figura de goma? Doncs no em sembla malament. 

Potser et reflexionaria més si fos una figura del mossèn  però Bueno, està bé, 

està bé. Sobretot perquè hi ha moltes feligreses que han comprat el Sant. Però 
ara parles de les figures de goma dels nens però a Vilafranca fa molts anys 

aquí els de la llibreria de Can Pujol feien les figuretes de plom i cada any en 
treien una i un any van treure la del Sant i me àvia la tenia, encara està a 

casa meva. És una figureta petita, no és per jugar és més per tenir-la 

exposada però bé, al final és tenir el Sant petit a casa, com qui té un cap gros. 

 

Jo penso que a part religiosa no es perdrà mai bàsicament perquè si mort la 

part religiosa mort la festa, no hi ha més! Jo penso que és el pal de paller si el 

treus, la novena, els goigs... en el fons la processó és perquè surti el Sant. Si 
treus això.. sí que podràs fer concerts, actes previs i actes posterioris però el 

dia 30 què celebraràs? La diada castellera? 

Jo penso i és el que t’he dit si es treu el Sant mort la festa perquè la festa és... 

I abans ho posava als cartells de festa major, als antics: en honor a Sant Fèlix 
i no és ni pel ball de pastorets ni pel ball de no sé què ni pel ball de no sé 

quantos... És per la devoció al Sant, de fet es fa festa el dia 30. I està estipulat 

i de fet és festiu a Vilafranca.  

Sí però per un motiu principal. Les persones tenim a buscar imatges o veure ¡, 

fer representacions històriques per a poder creure.. Potser històricament sí 
que hi havia el tema de les relíquies i es passejaven les relíquies sí els ossos i 

tal... però potser hi ha hagut una evolució de els Sants sempre hi ha sigut. I 
t’ho penses ostres! Sant Fèlix! No penses en quatre ossos... Penses amb el 

Sant. Ha eclipsat i per un altre motiu: el Sant el pots veure més i les relíquies 
només les pots veure un dia. Això també té lo seu, al final indirectament 

també li acabes donant més importància a les relíquies perquè només les pots 

veure un dia a l’any i el Sant doncs... el pots veure més. La gent el dia 30 et 
vas a fer la foto amb les relíquies però els nens petits i tothom es fa la foto el 

Sant. Ara també es passeja el Sant, abans fa 200 anys es passejaven les 
relíquies... Doncs cada època té lo seu. Abans tots el balls anaven vestits 

iguals però ara ha anat canviant, millor o pitjor? Són temps El resum però és 
que mai s’ha de perdre l’essència de la festa i és com tot, quan tu perds 

l’essència mors, adéu siau. 

 

Entrevistat 4. Perfil: Fester no creient 

Sant Fèlix per mi és aquell Sant que no és Sant, saps? Per mi una mica... 
Perquè...  clar és no seé, no diré l’únic perquè encara diré una mentida però és 
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el que no viu a una església, viu a cases de gent on la majoria de la gent no 
són ni religiosos. Per tant, sí que és un Sant i ho sabem però no té un 

comportament de Sant. El passegem pels carrers cada dos mesos i mig i 
canvia de casa i no el portem nose, una processó sinó que va amb gralles i el 

porta qui li dona la gana en un pedestal amb unes fustes. Jo crec que això... 

Bueno, és una mica... És religiós però no és religiós, no sé com dir-ho... Jo 
penso que a Vilafranca la majoria de gent quan parles de Sant Fèlix diu: Ui, no 

toquem Sant Fèlix, però la gent que et diu això no és religiosa. EN el cas de 

Vilafranca eh, jo crec que és un Sant molt poc religiós en aquest sentit.  

Entrevistadora: Què representa Sant Fèlix pels Vilafranquins? 

La figura de Sant Fèlix com a figura en si no ho sé...  Jo crec que molta gent és 

Sant Fèlix que engloben no només el que és la figura sinó tota la festa. 

L’església, la basílica no està mai tan plena com els 9 dies de goigs, clar, diu 
molt si a la missa de vuit no hi ha gent o n’hi ha poqueta i a goigs està ple els 

passadissos, gent asseguda al terra, pel darrere, per l’absis... per tothom. I 
gent que puja a cantar els goigs molta gent no és religiosa. I és això , per Sant 

Fèlix jo crec que és no només la figura en si sinó que Sant Fèlix és tot i quan 
dius Sant Fèlix la gent relaciona els dies. [..] Els dies previs hi ha tot un altre 

ambient ja a Vilafranca, són previs però Sant felix ja està a l’església i vol dir 
que ja s’acosta. No sé jo crec que la gent li té molta devoció però justament no 

és una devoció 100% religiosa... Jo crec que és una devoció festiva malgrat 

sabem que és religiós 100%. Les festes són religioses ens agradin o no ens 
agradin. Es fan perquè hi ha un Sant, aquí i a tot arreu en aquest camp. Però 

potser en altres llocs la figura en si religiosa no té el paper que té  Sant Fèlix 
aquí, jo crec que aquí és molt gros el paper que té. Per tot fem algo amb Sant 

Fèlix i durant la resta de l’any el traginem per les cases... `Per tant, Ostres, té 

un paper molt fort. 

Entrevistadora: Com administradora vas tenir Sant Fèlix a casa, què tal 

l’experiència? 

Ara riuràs però surt molt car. (riu) Sempre has de tenir la casa estupenda, no? 

Perquè pot venir qualsevol, en qualsevol moment a demanar-ho i no els hi pots 
negar. És com una casa pública durant dos mesos i mig. Quan tens Sant Fèlix 

de cop i volta els telèfons sonen i : que fem un sopar amb Sant Fèlix? Ve la 
colla d’aquests, la colla dels altres... No pares de fer sopars amb Sant Fèlix de 

gent diversa sempre hi psoes algo de la casa tu... Però clar, surt car sempre 
has de tenir begudes i depèn de qui també poses menjar. Jo vaig arribar a fer 

sopars dijous perquè no em donaven els caps de setmana... O dinars perquè ja 

no arribàvem a més. [...]Quan dius que sí això no hi penses però després quan 
el tens a casa si... (riu) És conya eh, però en el fons és veritat. A mi em feia 

molta por que li passés algo , una responsabilitat eh. Perquè sí molt guay els 
sopars, no se què, et portaven un ciri, el que tu vulguis però jo pensava a 

vegades: Ostres... I si em cau? O nosé... Saps? Si passa algo... [...] Això em feia 
molta por, molta! Després no va passar res però... Bueno, és una 

responsabilitat. I no només quan el tens tu a casa, jo vaig patir pel meu equip 
tots els trasllats.[…] No sé de qui és propietat Sant Fèlix, no ho sap ningú jo 

crec. Perquè l’església jo crec que no en vol saber gran cosa però... Clar, és que 

no hhi viu. El mossèn o el rector no sé què és el que pot dir de Sant Fèlix, no 
dona cap ordre de res... És com, no té jurisdicció una mica... Però si vas a 

parlar amb cultura tampoc no saben... Ningú sap res, no és propietat de 
ningú, és propietat de tots... Si li passa algo qui ho paga? No sé, eh En aquest 

cas sí que les restauracions les fa l’ajuntament, no les fa l’església, el canvi de 
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cadafalc també ha estat una iniciativa de l’ajuntament perquè allò era 
importable a les processons... Bueno sí, però l’església no ho ha fet i en canvi 

és un símbol religiós... 

Entrevistadora: Creus que la imatge ha perdut significat religiós? 

Jo crec que sí que el té, perquè és l’origen i l’origen és 100% religiós i no deixa 

de ser un Sant o un màrtir, és religió pura i dura. El que passa és que jo crec 
que aquí ha evolucionat d’una manera que li hem tret religiositat de sobre 

però li hem tret pel comportament aquest de la festa, el tractament que té 
Sant Fèlix però no deixa de ser religiós. Sí, ho tinc claríssim, no deixa de ser 

religiós... A mi no m’agrada quan toquen el Paquito el chocolatero a la 
processó amb Sant Fèlix perquè crec que no li escau, és una figura religiosa, 

han de tocar coses de processó malgrat que els que anem al darrere és més 

avorrit, sí. Però no m’agrada[...] No soc una persona religiosa, no practico i 
tampoc no hi crec però sí que m’estimo Sant Fèlix. Per tant, el que em passa a 

mi li passa a molta gent.  

Entrevistadora: Quina explicació dones? 

No ho sé, és un Sant popular, saps? Ostia és que... No sé com definir-te’l. 
Realment, jo crec que és un dels misteris de Vilafranca, jo crec. La.. No sé... És 

el símbol de la festa. Malgrat que és un símbol religiós és el símbol de la festa i 
crec que la gent no el veu com que anem a venerar res simplement és el 

símbol de la festa punt. És religiós? Sí. Doncs entrem a goigs i els cantem. No 

anem a missa a cantar res, però entrem a goigs i ho cantem. Ens els sabem, 
no sé jo el meu fill té 11 anys i també els sap... I no és que jo li hagi posat 

l’àudio perquè se’ls escolti però va entrant i també se’ls sap, però... El meu fill 
probablement aquestes preguntes ell et diria que Sant Fèlix és Sant Fèlix 

sense matisar res. No li donaria importància a l’església en aquest cas... Aquí 
tenim coses estranyes si ho comparem amb altres. A  la processó no hi ha 

l’església representada a Vilafranca. Abans hi era però amb la democràcia 

deixen d’anar-hi. És clar, vas a Tarragona i hi ha un sèquit important darrere 
el braç de Santa Tecla, molt important i allò ja té un, ja es veu religiós. En 

canvi clar, si no hi ha l’església al voltant del Sant, no? O per exemple al revés, 
la part municipal no va a ofici des de la democràcia, és clar, abans hi anava 

perquè eren les autoritats... L’ofici el dia 30 és l’acte central per l’església i com 
autoritat hi havies d’anar-hi però un cop arriba la democràcia separen església 

del que és l’estat i ells decideixen que com ajuntament no hi aniran. Després 
si a títol personal algú hi vol anar... que hi vagi però ells com ajuntament no hi 

aniran. I la separació de l’església i l’estat jo crec que aquí es fa molt molt 

explícita. Tenim la festa és religiosa perquè no hi ha més, és religiosa però 
separem la part més religiosa de la part més profana per dir-ho així. Però 

conviu. I si jo entro a l’església els dies aquells no passa res, és a dir no és 
allò... Però que en d’altres poblacions no passa i jo hi estic d’acord, eh. Però és 

raro el que ens passa aquí, és estrany, la veritat. 

Entrevistadora: Què han de tenir les imatges perquè arribin al poble? 

Què han de tenir? La imatge en si la figura? Jo crec que la figura en si no ha 
de tenir res en concret,  perquè un braç no té res, estèticament no em diu res 

però allò és el que tenen, la relíquia que tenen i amb el que es basen per 

justificar l’inici d’una festa fa moltíssims anys i que perdura fins ara que és la 
gràcia. La pervivència de tot això. [...] No crec que la figura en si no ens aporti 

res però en d’altres llocs tampoc, és el que l’envolta, saps? Allò arriba, algo 
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arriba sigui una figura, una relíquia o un tros i arriba en una població per 
gràcia divina i tens un document que et justifica que perquè arriba, el motiu, 

etc... I la població mateix fa que allò pervisqui durant els anys [..] Jo crec que 
és el que l’envolta al final, el que la societat fa que allò  pervisqui. No ho sé si 

això algun dia... Jo no m’imagino una festa major on no hi hagi Sant Fèlix, per 

exemple. Jo crec que sempre hi serà... No sé si en algun moment no sortirà i 

farem festa igual... jo crec que no.  

Entrevistadora: [sobre el de sitges] 

És que jo crec que també va a poblacions... 

Entrevistadora: Hi ha hagut mai algun conflicte perquè no sortís? 

Durant la 2a república: la mateixa estructura però no hi ha el Sant. Es fa una 

entrada a un altre carrer que no té res a veure amb la religió i no hi  és el Sant 

però la resta de balls hi van i no fan l’entrada. Per tant, l’estructura es 
manté... Suposo que hi deurien haver goigs igual perquè l’Església funcionava 

igual però el qe passa és que com estat no ho reconeixes i per tant, no estava 
inclòs dins del programa oficial de la festa però allò es feia igual... Clar, no 

sé... A mi noo em molesta... Sí que la societat evoluciona però jo crec que 
nose, el que estem fent és fer perdurar una cosa que al final arriba el 1700, 

Bueno és que si no volem doncs no fem festa, una mica no? Final si l’hem fet 

perdurar és que per algo serà. 

Entrevistadora: La gent és conscient del sentit religiós quan estan ballant? 

No, rotundament. Crec que gens. Això forma part de molta pedagogia que s’ha 
de fer amb els propis balladors, molts cops. És una cosa que per exemple 

quan ballava ja es feia [...] Els balladors són cíclics i aquesta pedagogia no la 
pots fer només un cop, l’has d’anar fent...  perquè van canviant i els que 

entren han de saber què estan fent. Jo penso que la gent també s’apunta a 
ballar perquè és festa, és guai, és no dormir, és desfase, ho és tot però Bueno, 

no deixa de ser... És que si no hi hagués Sant Fèlix no en podríem fer de festa, 

ho tinc claríssim perquè llavors la podríem fer el 2 de maig. No, és que la fem 
el 30 d’agost perquè hi ha això. Per tant si es fa això s’ha de fer aquesta 

pedagogia malgrat que no anem, no porta implícit que se’ns torni tothom 
religiós. Sí que la gent entengui el perquè es fan les coses. Si diuen que la cosa 

que a mi no m’agrada gens del món que és: la més típica, és una cosa que no 
puc suportar que diguin com a vilafranquina no ho puc suportar, però bé, si 

és la més típica doncs Bueno, perquè ho es? Doncs perquè durant tots 
aquests anys l’estructura de la festa no s’ha tocat, s’ha mantingut intacte i 

això és perquè hi ha una religiositat al darrere. Sinó fer per fer ara la fem al 

gener, al novembre, al juliol... tant ens dona. Si la fem és perquè hi ha un 
motiu religiós al darrere, una festivitat concreta. [...] La gent del ram de la 

història o que ens agrada la cultura popular moltes vegades crec que hem de 

fer molta pedagogia en general d’explicar el perquè de les coses. [...] 

Entrevistadora: La pandèmia 

La religió no la perdem mai, les altres coses sí. Per això és important entendre 

que la festivitat que celebrem està relacionada, hi ha una mare que es diu 

religió en aquest cas.  

Entrevistadora: Acostament per part de persones no religioses 
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No, no ho crec. Crec que potser molta gent va ser conscient que ah, l’església 
ho pot fer i la resta no podem ballar...  Com que de l’església tenia un privilegi. 

[..] 

Entrevistadora: Sobre manipulació de Sant Fèlix 

Que cadascú a casa seva que faci el que vulgui però no ho publiquis ni ho 

facis públic perquè això fereix sensibilitats La gent que ha penjat fotografies de 
Sant Fèlix amb la bufanda del barça o jo què sé, amb un domàs de no sé 

què... No cal que ho pengis. Ho has fet? Molt bé, doncs es queda a la teva 
retina de record i punt, la resta de la gent no ho ha de veure perquè jo crec 

que sí que pot ferir moltes sensibilitats. Perquè no deixa de ser una figura 

religiosa i sempre hi ha d’haver respecte cap això. 

Entrevistadora: Sobre folklortizació i pèrdua religiosa 

Sé de gent que no li agrada la idea perquè és una figura religiosa i no l’hem de 
tenir de goma per  jugar però jo crec que, a mi m'agrada molt la idea que es fes 

perquè segueixo dient el mateix: malgrat que Sant Fèlix és una figura religiosa 
i jo ho admeto, crec que la imatge que en té la gent és d’una imatge propera 

que la pots tenir d’alguna manera, la pots tenir a casa o sempre tens algú que 
la té a casa la resta de l’any i això la fa diferent a la resta d’imatges religioses 

que hi ha arreu de Catalunya. A mi m’agrada molt i també penso que és la 
figura de Festiari més venuda, crec eh... [...] Sant Fèlix és la que s’ha venut 

més diu molt si la societat opina en aquest cas. I també penso que encara que 

els nens hi puguin jugar i els pugui semblar més o menys xocant que juguin 
amb una figureta religiosa, jo crec que aquesta figureta la van comprar moltes 

persones grans per tenir Sant Fèlix a casa per aquest punt religiós. Aquí hi va 
haver-hi una compra amb doble vessant. La dels nens perquè els nens no ho 

entenen com a religió però és que és Sant Fèlix però molta gent se l’ha 
comprat per posar-se-la a casa i veu Sant Fèlix com a punt de veneració. A mi 

no em va desagradar, a mi em va semblar una bona idea, seguixo pensant 

això. Entenc la por que pot tenir molta gent a les preguntes que em fas: jo sóc 
molt conscient que és una figura religiosa malgrat la veiem com que no ho és, 

és un Sant que no és un Sant. I jo ho tinc molt clar però hi ha molta gent que 
evidentment no el veu com a Sant i no el veu com a res i, per tant, no hi ha 

respecte ni hi ha res i és el perill. [...]Hi ha molta gent que no té clara la doble 
vessant que hi juga. Sant Fèlix el veuen com un ninot i com una... Per això és 

important allò que deia de la pedagogia. [...] Perquè ballem? Perquè fem una 
anada a ofici? Perquè fem una processo? Clar, totes aquestes paraules que en 

el fons totes excepte cercavila porten religió en el seu vocabulari per tant, és 

important quan aquests balladors entren anar explicant. Quantes processons 
fan cercaviles i no processons? Moltes! Però és important, perquè acabem a 

Santa Maria? Perquè fem entrada I perquè fem entrada? Perquè hi ha Sant 
Fèlix. [...] Si no hi ha el Sant no té cap sentit, fem-la a un altre lloc que hi 

cabrà més gent. [...] Han de tenir molt clar que és religió encara que no ens 
agradi, tu! Encara que no anem a missa ni resem cap pare nostre ni res, però 

és el que hi ha. I sinó fem-ho avui, que surti el drac avui i la gent dirà: perquè 
avui?[...] Falta temps i falten recursos i no és una feina dels administradors en 

cap cas, és una feina que ha de fer l’ajuntament. 

 

Per exemple per demostrar la figura del Sant, quan es va recuperar l’àliga se li 

va fer un ball solemne perquè que sapiguem no en tenia i en aquell moment es 
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va plantejar on s’havia de fer aquell ball solemne. El criteri que es va seguir i 
que és del s XXI aquest criteri és: D’acord, l’àliga representa el poder 

municipal i és la única figura que té dret per ballar dins l’església i davant de 
l’altar. És 100% religiós aquest criteri en el s XXI on estem dient que  la religió 

hi és o no hi és... però aquest criteri se segueix i això es va triar l’any 2011. 

Balla el dia 30 i 31 a les escales de Santa Maria on hi ha les autoritats 
municipals, les de la festa que són els administradors i també baixa el rector 

els últims anys (abans no hi anava però ara s’hi ha apuntat) però no passa 
res. I en pandèmia és l’única figura que ha ballat a l’església, els altres no han 

ballat. És a dir, aquest criteri religiós, aquest canvi o incorporació que es va 
fer a la festa es va fer el 2011, no és una cosa que venim arrossegant del 1700 

com tot el gruix de la festa i es va seguir un criteri estrictament cultural, 

cultural i religiós: és qui pot fer-ho. No podem sortir ara els gegants també, els 
pastorets també i tothom qui vulgui. L’àliga és qui representa això. Malgrat 

que tota l’estona anem divagant si la religió sí o religió no és important, a 
grans trets per la gent no ho és però després en aquestes petites coses és 

evident i és present sempre. Aquest exemple a Vilafranca és del s XXI i per 

tant la religió s’imposa, sí però no. 

Entrevistadora: Com preveus que sigui la festa major: 

Jo espero que sigui com està sent ara, que convisquin totes aquestes parts. No 

m’imagino ara mateix una festa major on la figura de Sant Fèlix no hi sigui ni 

als goigs ni a processons o els administradors no el puguin tenir a les cases. 
Aquest paper seriem burros de perdre’l, així de clar t’ho dic. Crec que no l’hem 

de perdre perquè crec que som prou grans, prou evolucionats culturalment 
tots per dir això hi és per un motiu, mantenim-lo perquè sinó no tindrem 

festa. Com justifiques la festa si treus tot lo altre? Per mi seria molt 
injustificable. Potser em posaria com molt purista o antiquada però jo ho veig 

així. Crec que és molt important que convisquin aquestes coses perquè una 

sense l’altre no té sentit.  

La gent que va a ofici, la gent que va als goigs és que no trepitja l’església. Bé, 

la gran majoria no dic tothom perquè sí que n’hi ha de fidels, fidels. Però no la 
trepitgen però bé, estem fent una acció catòlica no? En el fons... Però no ho 

entenem com que anem allà a servir a res o a complir res. És la festa que t’hi 
porta. Jo crec que és la convivència al final del poble, la religió, la barreja i no 

sé... Ni uns ni altres al final hem de conviure 

 

Entrevistat 5. Perfil: Mossèn 

Té un relleu social dins la festa Civil més important que en d’altre poblacions 
per exemple Sant Boi el rector ja queda més al marge. Però aquí encara es 

conserva bastant aquesta figura. Per exemple, el rector de Sant Antoni li toca 
fer el vot del poble dins la festa major al vespre, cosa que no es del meu estil 

però ho assumeixes com a càrrec [...] La festa major se Santa Maria de la 
Geltrú, de caire més reduït però sí que té una significació dins el barri i dins 

de Vilanova. [..]  

Entrevistadora: A nivell personal com viu la festa 

Totes aquestes festes populars i folklòriques dins d’una ciutat les trobo molt 

importants perquè per mi vertebren el calendari de la ciutat també la seva 
animació, són moments importants de contacte amb institucions, grups, amb 
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veïnatge. Jo crec que és un element gens menyspreable dins la vida total d’una 
ciutat, ciutadania. I, per tant, la visc amb interès amb la il·lusió de la festa i 

amb preocupació també quan les coses hi ha conflictes. [...] La festa no és 
només passar-ho bé si no que és part important de la vida, dels pobles. A la 

ciutat els hi costa més. Una de les preocupacions d’aquesta ciutat de Vilanova 

és que totes les festes que té no totes, potser només una és capaç de generar 
una motivació a tota la ciutadania. Per exemple, la festa major de Sant Antoni, 

tres tombs i així, és més els barris centrals qui mobilitza i, en canvi tota la 
barriada exterior jo crec que li costa molt d’entroncar-se. En canvi la festa del 

carnaval sí que és capaç de mobilitzar. [...] No totes les activitats arrossega a 
tota la ciutadania. [...] cosa que m’agradaria que passés! Perquè la festa major 

no arriba a tot arreu? Perquè no arrossega? Ho hauríem d’aconseguir, és la 

festa major de la ciutat, no?  

Entrevistadora: Perquè creu que la gent vol ballar a la festa major? Té sentit 

religiós? 

Hi ha poca gent que vulgui ballar de les 70.000 persones de Vilanova. Dels 

que ballen hauríem de separar els de tota la vida, per entendre’ns i els que 
arriben de nou. Els de tota la vida és una tradició familiar, d’amistat de colles i 

aixíns... I després les famílies normalment a part d’algú que té un interès més 
personal que els hi agrada aquest tipus de coses, les famílies que tenen 

canalla més o menys joveneta és una manera d’integrar-se. [..] Com una 

activitat més, ballar i sortir pel carrer els hi agrada i els seus nens, no? On hi 
ha canalla hi ha pares i avis. L’imaginari. [..] Uns són molt de la tradició, 

sempre ho han fet, ho han vist fer i els altres que ho descobreixen ara això 

dels petits i els hi porten ara, els apunten... 

Entrevistadora: Que creu que tenen les imatges perquè arribin al poble 

Vilanova hi ha molt poca afició de les imatges. Hi havia la processó de les neus 

i això es va perdre fa molts anys. Però hi ha molt poca afició, és ara que es 

recupera una mica... Potser més afició, veneració de la imatge de la Mare de 
Déu de les Neus... Home, va bastant lligat en el sentir propi de la ciutat i del 

lloc. Aquestes poblacions que he estat, no sé què dir-te, poques han tingut un 
patronatge amb una imatge molt clara. Així com Vilafranca Sant Fèlix hi ha 

una vinculació un punt estranya,  parlo del territori que és bastant rabassaire 
i bastant poc donat a aquest tipus de d’això... Però sí que m’ha sorprès que 

poc a poc hi a com una afició a la Mare de Déu de les Neus, es va descobrint... 
Tota festa volgut o no volgut hi ha alguns elements que entronquen i donen 

sentit en aquesta festa i si durant un temps no s’hi van fixar gaire, veig que la 

Mare de Déu va agafant aquest entroncament de la festa d’aquí a Vilanova, jo 

diria. Amb una baixa tensió, eh. 

Entrevistadora: I si haguessis d’explicar amb una hipòtesis perquè passa això 

que diríeu? 

Doncs no ho sé... [...] Jo mmmmm... No sé, quan tu tens, les persones tenen 
unes tradicions personals o uns hàbits o manera de fer dins de casa seva i així 

i la imatgeria, que no passa per la imatge de Sant, a casa les vincules en un 
quadre, una pedra, una foto, et vas fent referents [...] i vas projectant uns 

sentiments que poden tenir més concreció o menys concreció. Aquesta seria 

una vinculació emocional amb un fet tradicional de la ciutat, en aquest cas la 
imatgeria de les festes majors en la qual s’inclou la Mare de Déu. M’imagino 

que dins d’aquesta vinculació amb aquests símbols que hi ha dins ‘duna festa 
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major, suposo que poc a poc un mateix els hi va posant com a categories i el 
fet religiós obra la possibilitat a una categoria més grossa, una vinculació més 

profunda amb una, no sé... Els gegants tu t’hi vincules i és la festa, el ball, no 
sé què... de petit, de records... Però la imatge d’un Sant és possible que et faci 

anar més enllà. 

Entrevistadora: Actualment quina adoració té la Mare de Déu? 

Això és difícil de respondre... més que abans crec que sí. Es van crear aquest 

tipus d’elements que ajuden com l’ofrena del raïm, que encara es molt menor 
però entorn d’això quan aquí obrim l’església, que l’obrim poca perquè tenim 

poc personal [...] la gent hi va passant i per una sèrie de fotos la gent s’hi fa 
una foto... [...] Poc a poc, potser la gent d’ara no te un treball intern de la seva 

fe, de la seva religió i per tant aquestes coses poden tenir més recorregut que 

d’altres moments. És una fe o un sentit religiós poc raonat o poc treballat i per 
tant la vinculació amb imatges i patronatges pot ser molt més gros. Jo ho 

vinculo per aquí. 

Entrevistadora: Els motius perquè deixa de sortir 

El concili vaticà II hi va haver tot un moviment aquí a Catalunya per tirar cap 
a una fe més raonada, per tant es purifiquen molt els perquès de les coses, de 

les processons, de les imatgeries i de tot això... I en aquesta corrent es perden 
moltes coses d’aquest tipus. Segurament, i això ja és una opinió, més de les 

que haguessin calgut. Era natural eh? Hi havia un excés doncs Bueno, doncs 

es fa un retorn a la raó i es treuen aquestes manifestacions pròpies de la fe, 
queden més recloses a l’interior de les persones, més en els debats, en la raó 

en el sentit, això... Aquest corrent però, va ser contradit per l’acció de gent que 
mantenia aquesta necessitat de manifestar o recuperar coses tradicionals. I 

estem aquí, entre la pèrdua i la recuperació... I en el cas d’aquí Vilanova no 
veig el moment oportú de tornar a una processó de la Mare de Déu pel carrer, 

no veig que la gent l’entengués bé, no? 

Entrevistadora: S’ha fet una reproducció... 

No per posar al tabernacle ni per treure-la... La imatge de la Mare de Déu n’hi 

ha vàries i jo creia que no ajudava tenir-ne vàries. Simplificar i només tenir 
una imatge va bé per centrar les accions, centrar les mirades i fins i tot les 

pregàries. I hi havia una cosa que no ajudava gens que com que la imatge que 
tenim de la Mare de Déu de l’any 53, l’altar propi és enorme, molt bonica però 

és enorme, la festa major, la tradicional veneració o un petó mentre es canten 
o s’haurien de cantar els goigs en aquell moment, es feia amb una altra Mare 

de Déu molt bonica però de mitjana i que pesava molt i per aguantar-se 

costava. I per tant dèiem de fer-ne una mes petita i de quin tipus? Quina fem? 
Doncs la que la gent veu més i s’encomana més, aquesta del 53 doncs fem 

una reproducció. I per tant vam agafar aquesta. Hi ha un projecte que no sé si 
arribarem a fer que és una restauració del presbiteri [...] i hi hauria d’haver 

lloc per una Mare de Déu i doncs aquesta ja està prevista per posar a l’altar 

quan fem la reforma. 

Entrevistadora: Sobre les mes petites 

En volíem fer més petites i el pressupost se’ns disparava i ara no ho podíem 

fer...  sisi, en tenim una reproducció més petita a 20 i la volíem fer de 10 

perquè la gent les tingui a casa. Vam fer fa temps unes medalles petites, res 
molt senzilleta i la gent els hi va fer gràcia d’agafar amb una afició... Tenir 
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aquest tipus d’imatgeria a casa pot ser important no..., pot ser ajuda a la gent. 
[...] Si per tu és important, té valor la Mare de Déu i la teva vinculació i 

recorda la teva fe o te la fa més concreta doncs... Bueno, la imatge de la Mare 
de deú i perquè no la de les Neus que ens vincula com a ciutat et pot ajudar, 

aquesta és la idea. 

Una població hi ha uns elements que ens identifiquen i ens uneixen. Al meu 
poble Sant Pere i sobretot l’ermita de Sant Pau, a Sitges Sant Bartomeu i 

Santa Tecla, són aquestes imatgeries... I aquí la festa major, era la festa major 
d’estiu de les Neus però el vot del poble quedava desvinculat de la fe, dos 

discursets així... però poc a poc es va agafant aquesta idea de la Mare de Déu 
com a signe central. Bueno, si això anés creixent, la Mare de Déu ni que sigui 

com una cosa de Sant Fèlix o altres ciutats que tenen el seu patronatge. Però 

sí que es van identificar, si que es va... la nostra festa quina és? Doncs 
aquesta. Quins elements té? Doncs això, això i això... Però encara no és una 

vinculació molt grossa. 

Entrevistadora: A què creus que és degut l’èxit de Sant Fèlix? 

Jo no parlaria d’èxit eh, parlaria de vinculació. Doncs no ho sé... 

Entrevistadora: Perill de perdre el significat religiós final? 

Passar pot passar tot. A Vilafranca no ho sé. Sí que és veritat que això de 
passar el Sant per casa... entenc la bona voluntat i treure’l del raos que és una 

parròquia una església, no està mal... Però el resultat tampoc veig que sigui bo 

pel que he vist o he sentit... Aquí crec que estem tan lluny d’allò que no sé si 
seria possible... Possible sí que ho és tot, que es desvirtuï i que perdi més el 

sentit religiós i que quedi com a tòtem... Però ... estem molt lluny d’això, estem 

molt lluny... 

Entrevistadora: Durant la pandèmia 

Jo crec que aquí a les Neus l’esquelet no s’ha perdut, no s’ha tocat. La festa 

torna, hi ha un moment que tots els actes van cap a ofici amb la Mare de Déu 

i després surten les cercaviles ect, fins al vot del poble. Si el vot del poble es fa 
dins o a fora... Bueno... Bé, l’important és que l’únic que varia és que a dintre 

queda molt més clar que el vot del poble es fa a la Mare de Déu, la qüestió 
geogràfica hi ajuda o jo crec que hi ha ajudat una cosa que buscàvem és que 

aquests dos discursos que fem l’alcalde en qüestió i el rector en qüestió, dos 
discursos desvinculats de l’església, parlant del que havien de parlar en una 

cosa poc lligada a la festa major. I en canvi, aquesta petita reforma que era un 
diàleg en el qual l’alcalde o alcaldessa demana renovar el patronatge, busca la 

protecció doncs això sí que penso que s’ho senten però això es pot fer tan a 

dintre com a fora. Ara aquest any a veure què passa, al fer-ho fora a veure 
quina fórmula proposen... Encara que m’hi podria posar molt en contra així, 

tinc poc poder, jo... Puc fer propostes però al final els de la comissió, els 
pabordes, l’ajuntament i així acaben decidint. De fent la festa qui arrossega i 

qui té més decendents són ells, jo puc opinar, però... 

Tinc entès que hi havia qüestions personals però tot plegat tinc entès que 

quan es decideix no fer la professó que al final deriva amb la cercavila, es 
busca un espai o un moment per fer el vot del poble i es fa a la façana, que per 

això quan fan les reformes es posa aquesta Mare de Déu grossa que és una de 

les tres o quatre que tenim... I aquesta ha quedat allà... No té molta... No 

queda molt clara la Mare de Déu allà. És una cosa a pensar. 
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Entrevistadora: Manifestació contra La festa major és religiosa? 

L’origen és religiós, si és religiós o no depèn de com la gent la visqui. No és 

només l’origen el que marca el que és viu. Sinó el que la gent viu... Si la gent 
diu que no és religiosa... pues no serà religiosa alguna festa. Si alguns es 

troben i li volen donar un sentit futbolístic, doncs serà futbolístic... [...] Doncs 

si es troben i volen mantenir l’origen que és religiós doncs serà religiosa en un 
sentit. Depèn de la gent que es troba, si la gent que surt el carrer el dia 5 diu 

això no és religiós doncs... 

Doncs mira, està en el seu dret però una opinió... Si una població es 

mobilitzen 1000 i son 100-200 que diuen que no, doncs la festa encara és de 
la majoria... No és que sigui democràtic però és el sentit majoritari . I aquí si 

hi hagués molta gent que diguessin doncs s’ha de treure la Mare de Déu... 

doncs al final sortirà però sinó mentrestant no surt. És a dir, si hi ha molta 
gent que diu: ha de sortir perquè nosaltres ho veiem des del punt de vista 

tradicional , vale, o des del punt de vista religiós? Vale. Però si són una gran 
majoria acabarà sortint. Tradicional vol dir que tu repeteixes les coses que tu 

repeteixes les coses que has viscut, que t’ha fet viure, que t’ha emocionat i 
aixins... Tradicional no té perquè donar-li un sentit anterior en aquest sentit 

religiós. La gent pot viure la festa major religiosa amb tots els elements 
religiosos i no se què i no sentir-se totalment d’acord amb la fe que es viu, 

amb l’origen religiós que té, això vol dir tradicional, no?[...] 

És veritat que aquest dos últims anys amb la pandèmia el vot del poble s’ha 
fet dins de l’església després de l’ofici perquè hi ha la tradició de fer-ho a la nit 

però sinó també és un bon moment i també un punt bastant àlgid perquè hi 
ha aquesta Mare de Déu de les Neus, aquesta imatge que vincula fort, hi ha 

tot un paravent, tots els balls dins i s’hi representa bé les dues parts: la civil i 
la religiosa com a custòdia de la Mare de Déu i de la tradició en aquest sentit 

de la Mare de Déu de les Neus... Es un moment bastant complet. [...] 

Una festa no es diu només per qui la organitza sinó com més vivencial més 
espontània millor.[...] l’ofrena del raïm havia de ser més espontània però aquí 

aquesta mania de posar-hi un protocol... Però les coses seran vives, tindran 
sentit i potser més probabilitat de perpetuar-se com més espontànies millor. 

Els bordegassos abans de cada diada venen a fe runa ofrena i em sembla molt 
bé, també. No perquè sigui per mi com a rector perquè vinguin a fer un acte 

aquí sinó perquè és espontani i hi poden posar el sentit que vulguin però... [...] 
Jo els obro les portes... Per dintre no sé, també preguntaria als bordegassos 

quants n’estan al cas d’això i si fessin una enquesta dirien mira això potser no 

cal... 

Entrevistadora: Quina pervivència veus la festa i quina evolució 

M’agradaria que evolucionés amb això que et deia abans que vinculés com és 
part de la ciutat millor. Això sobretot. Després que els elements més centrals 

com ara la Mare de Déu, les cercaviles principals s’entenguessin bé... Que fos 
més equilibrada, per exemple hi ha molta cercavila. Cap on anirà? Doncs no 

ho sé massa, han de ser entitats les que participen o hi van el davant han de 
ser inclusives amb la resta d’entitats. Com que a vegades la festa major hi ha 

una càrrega emotiva desmesurada a Vilanova entre d’altres, fa que no se 

n’adonin i Bueno, que deixin espai pels altres. 
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Entrevistat 6. Perfil: Fester no creient 

La festa és sobretot una festa del poble, una festa de sitges on la gent es 
retroba. La festa major és la oportunitat de retrobar-te amb tota aquesta gent 

que ha marxat. Més que participar a la festa en sí que a tothom li agrada 

veure els balls els gegants, la gent lo que celebra és retrobar-se amb la gent i 
celebrar la festa. La gent va a veure la majoria d’actes que es fan la mateixa 

processó però ho fa des del bar. La majoria de gent no té una passió 
desbocada per veure tots els balls unes 70 vegades.... Penso que sobretot el 

que participa més és el retrobament coneguda que veus poc. 

Moment preferit: la processó del dia de Sant Bartomeu perquè és el moment 

en què... És una processó llarga, veus allò que se s’acaba ja no hi ha l’eufòria 

del principi sinó les últimes hores que és un sentiment diferent. [...] La vigília 

al migdia també hi ha molta eufòria que són els nervis que comença. 

Ballen sobretot un tema de participació, la gent li agrada participar, sentir-se 
identificat amb una colla. [...] Potser sí que hi ha gent que té un amor molt 

exagerat pel ball de gegants per exemple.[..] La gent que balla el ball gaudeix i 

coneix gent que només veu allà, es relacionen diferents grups... 

Entrevistadora: Creus que la religió catòlica ha deixat de tenir un paper 

important a la festa? 

Sí, se’ns dubte. Jo crec que la festa la religió catòlica té un paper per herència, 

no crec que tingui un paper rellevant a la celebració de la festa en si. Tot i que 
hi ha gent que ho celebra però jo crec que és molt minoritària i actualment la 

festa que se celebra no és en absolut religiosa. 

La processó de San Bartomeu segons el protocol és un acte religiós però un 

dia el Bienve va dir que no i jo me’l crec en ell. Perquè la processó és un acte 
que no organitza l’església sinó que organitza l’ajuntament o la comissió de 

festes i on hi ha un representant de l’església, surt el Sant portat pels portants 

de Sant Bartomeu. Però no es una processó organitzada per l’església. El mes 
correcte seria que la processó no fos un acte religiós i quan s’acaba la 

processó s’acaba a l’església i allà es fa una litúrgia una missa o lo que doni 
allò sigui un acte religiós. Des del meu punt de vista seria que la processó no 

fos un acte religiós. 

Entrevistadora: Una processó on surt un Sant pot ser laica? 

Sí però entenc que és complicat d’entendre. Sí, perquè al final el Sant és un 
símbol que pertany al poble i, per tant, tot i que evidentment és un símbol 

religiós no és propietat de l’església catòlica. Podria ser perfectament una 

processó laica on hi participés el Sant com símbol del poble. Seria estrany eh, 

segurament seria pitjor el remei que la malaltia, però. 

Entrevistadora: Què figura Sant Bartomeu pels sitgetans? 

Jo crec que no simbolitza massa, en general els sitgetans, jo parlo a nivell 

global la percepció que jo tinc és que la gent de sitges no té un apreci o un 
respecte especial per Sant Bartomeu com sí que tenen més a Vilafranca per 

Sant Fèlix, penso eh. Tot i així si que hi ha gent que participa en la litúrgia i si 

que té una veneració pel Sant. 
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Entrevistadora: Creus que pot sobreviure la festa major sense el Sant? 

Sí, evidentment sí. La festa major si traiessis el Sant estaries modificant 

l’origen però la festa en sí canviaria molt poc. La participació de la gent depèn 

molt poc en si és una festa religiosa o no. 

Creus que el fet de sortir en un lloc on no se li té gaire advocació s’ha convertit 

en una figura més, com un gegant, s’ha desproveït el sentit religiós? 

No, no ho crec. Podria passar però no crec que sigui el cas. El que crec és que 

hi ha bastant indiferència. Quan arriba el Sant la gent es mostra indiferent. El 
Sant va al final el qual és una mica la cua de la processó que ningú espera i la 

gent evita.  

Entrevistadora: Com seria la teva processó ideal? 

Per mi lo òptim seria una cosa tan senzilla com que el protocol es definís com 

que la processó no és religiosa. Això vol dir que la gent que hi participa no 
participa en un acte religiós. Segurament per aquest motiu no deixaria de 

participar-hi més o menys gent però crec que seria important a nivell 
protocol·lari que la gent sàpigues que no participa en un acte religiós. Si 

hauria de sortir el Sant doncs... mmm... Jo penso.... Doncs, si hi ha un cos de 
portants i és un símbol de poble no em molesta que surti tot i que pot semblar 

una mica contradictori perquè és un signe de sitges popular però també és un 
símbol religiós. Però clar, no tenim cap símbol que no sigui religiós. Lo ideal 

seria treure un símbol de sitges no religiós, si existís. Lo ideal que seria un 

desastre perquè no existeix. Lo ideal, lo òptim seria treure un símbol de poble 

que no fos religiós. 

Entrevistadora: Sobre la veneració d’imatges 

És una herència religiosa de la religió catòlica que sempre ha venerat aquestes 

figures. Que han tingut fins fa pocs anys i ara està en decadència però encara 

dura. 

Entrevistadora: S’està transformant cap a un símbol cultural? 

Si miréssim 50 anys enrere ningú pensaria que la processó és una festa 
cultural, potser no sabien ni què era una cosa cultural ja que ells feien una 

festa religiosa. Però ara no es pot fer una festa major fem una festa cultural 
amb una herència religiosa. I evidentment vivim en una cultura que és 

catòlica i això no ho podem modificar però evidentment la processó és molt 

cultural i poc religiosa. 

[sobre el vers pastorets] 

És el que et deia, la festa major és cultura però en un context totalment 

catòlic. El ball de pastorets segurament  és el menys religiós però el vers 

aquest sí que ho és. El ball de la moixiganga és el més religiós del món o el 
tema dels diables que també te un context religiós però això és una religiositat 

cultural que no podem modificar. La cultura s’ha creat sobre la religió i s’ha 
impregnat de la religió però no perquè estiguem, o ballem la moixiganga hem 

de pensar que estem fent un acte religiós. La representació de la passió de 
crist pot semblar estrany però és una representació teatral o cultural o festiva. 

No hem de pensar que estem fent una litúrgia religiosa. 
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Entrevistadora: Pregunta article 

Nosaltres en el nostre dia a dia, la majoria de la població participem molt poc 

a la religió catòlica o la que sigui. En canvi el dia de festa major sí que hi 
participem. El que vull dir és que aquesta decadència de la religió en el nostre 

dia a dia no es veu reflectida en la festa major on tothom participa en un acte 

religiós com és la processó però que evidentment està manipulat, perquè estas 

participant en un acte religiós la gent que si no fos per això no hi participaria. 

 

L’ofici és un dia on es fa una missa espectacular, on l’església s’omple però és 

un dels pocs dies. El dia de l’ofici, com que és festa major molta gent participa 
a l’ofici. Jo entenc eh, que la gent que té més sentiment religiós és molt xulo 

aquell dia, hi ha un ball que fa l’ofrena, hi ha tot d’elements que fan que aquell 

dia sigui especial i la gent vulgui anar a l’ofici. Però realment és una mica 
incongruent que una persona religiosa només vagi aquell dia a l’any a 

practicar la seva religió, penso eh. Potser cada dia a casa la gent és practicant 
i a missa hi van. El que és clar és que la pràctica de la religió està en recés i 

l’església s’aprofita per vestir una mica les seves litúrgies. 

Molta gent es considera religiosa, catòlica tot i ser 0 practicant 0 creient.  

Entrevistadora: Sobre el religiós cultural: 

Jo quan dic religiós cultural una mica és el meu cas o la majoria de gent de la 

meva generació és religiosa en un sentit cultural perquè ho han rebut 

d’herència, s’han format en formació catòlica, ha participat en actes catòlics i 
saben de què va i sobretot perquè la religió catòlica està impregnada a la 

societat però no és gens creient ni practicant. 

Entrevistadora: Creus que s’hauria canviar el terme de processó si fos laica? 

No ho sé, jo quasi diria que no. Mai ningú ha aconseguit definir què és una 
processó, una cercavila o un seguici la línia és molt fina. Sí que és cert que 

processó és un terme religiós i cercavila menys religiós però no sé perquè ha 

de ser així. Una processó vol dir processonar, anar en fila. Seguici seguir. Tot 

ve de desfilar. 

Entrevistadora: Canvi de dia: Si ja no hi ha el component 

El dia de la festa major de sitges és el 24 d’agost i és aquest dia i ja està. 

Evident que es celebra aquest dia perquè és Sant Bartomeu però com que avui 
en dia ja no celebrem Sant Bartomeu com un acte religiós sinó com una festa 

de poble. No em sembla malament que es digui festa major de Sant Bartomeu. 
En el fons em sembla bé que sigui un símbol del poble. El que no em sembla 

bé és que sigui una festa religiosa, que no ho és eh. Es fa aquest dia per un 

tema històric, igual que la moixiganga es fa així perquè és un tema històric.  

Entrevistadora: Consciència del que representen? 

Sí, la gent que fa la moixiganga és conscient del que està representant però no 
crec que la gent de la moixiganga sigui més creient que els altres. Segurament 

la gent de muixeranga perquè és molt evident sí que saben el que està 

representant. 

Entrevistadora: S’ha de fer pedagogia? 
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Sobretot és important conèixer l’origen de la festa i perquè la processó surt 
d’un lloc i acaba en un altre.... Fa anys que s’està fent però costa. [...] És algo 

que ha d’anar intrínsec al coneixement de cadascú. D’altra banda la pedagogia 

és tan simple com llegir-se el programa.[...] 

Entrevistadora: Creus que si el Sant passa a ser una comparsa més es 

desproveeix el sentit religiós? 

Jo crec que sí. [...] Però seria una revolució, la gent no ho entendria. La 

processó és així perquè ha estat així durant molts anys. Canviar una cosa 

establerta és complicat. 

Entrevistadora: Quin futur? 

Jo penso així com la societat és menys religiosa això s’està aplicant poc en les 

festes culturals perquè al ser festes culturals tenen un rerefons millor arrelat i 

és més difícil canviar-ho. Festes que es fan un cop l’any i per tant és difícil 
canviar-ho. Però, jo crec que poc a poc anirà caient pel seu propi pes i aquesta 

part religiosa cada vegada serà més residual i acabarà sent una festa de 

cultura catòlica però no de religió catòlica. 

Vilafranca és un acte totalment popular fora del context religiós. Aquest ninot 
de goma entenem que la figura de Sant Fèlix té un sentit religiós però el ninot 

de goma no sé si el té. El valor religiós d’una figura doncs és el que dona la 
gent. [...] La persona que el guarda el venera com el premi més preuat que té 

un vilafranquí [...] la persona que té el Sant a casa li dona molt valor. [...]Que 

els nens se’l comprin per jugar el transforma en una comparsa més de la 
religió. A Vilafranca segurament té un sentit més festiu que religiós però ho 

desconec. 

 

Entrevistat 7. Perfil: Fester de Barcelona 

Tots ens coneixíem, famílies de segles i que per diferents circumstàncies des 

de l’època del franquisme va anar desapareixent com a trama urbana i com a 

col·lectiu social el veïnat. Això, encerta manera a mi em va fer rebotir una mica 
de tot plegat i prendre consciència al marge dels meus interessos que era la 

lingüística, doncs vincular-me al barri i sobretot a les tradicions del barri 
perquè vaig creure que era l’eina social, l’element que podia articular ja no el 

meu barri, perquè el meu barri anava pel camí que anava sinó la diàspora del 
barri. I certament va ser així. Això va ser a través les festes de Sant Roc. [...] 

Documentades a la confraria de Sant Roc de la Catedral de Barcelona almenys 
la part religiosa de la festa, la part popular també amb concert de ministrers... 

Documentada a finals del s XVI i això va servir, va ser una eina de cohesió per 

mantenir aquest esperit del barri. Això va portar a vincular-me al món de la 

festa. 

El dia a dia ens portava a inventar coses noves i posar-li una marca barceloní, 
la nostra intenció era que tot tingués un aspecte molt barceloní, crear un 

model propi que l’identifiqués amb Barcelona a través les festes de la Mercè. 

La processó de corpus no feia tan de temps que s’havia deixat de fer però sí 

que havien deixat de sortir els elements festius. Passa que havia perdut 
l’interès en el moment que havien deixat de sortir els gegants de la ciutat o els 

gegants del pi., que sortia a les últimes èpoques. [...] El dia de Corpus que era 
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dijous, lògicament, es feia la processó i també hi participaven els gegants. Van 
deixar de sortir amb el Concili Vaticà II es va anar allargant la cosa i van anar 

quedant més arraconats i va quedar l’aspecte religiós. El concili va ser 
definitiu per separar allò que era espiritualitat i expressió festiva externa. Això 

va fer que la processó tornés cap a dins.  

L’any 91 va tornar a sortir la processó religiosa al carrer, només la religiosa i 
llavors vaig contactar amb el capítol per dir-los: mireu tinc un projecte, no se 

que... Però bé va quedar amb bones paraules. [...] Eren molt conservadors. 
Aquest meu projecte havia quedat a un calaix [...] i amb tot això vam rebre 

una trucada de la directora de festes i m’han dit des de dalt que s’havia de 
treballar la festa del Corpus. Es veu, a mi això m’ho van comentar i no sé si és 

cert o és un mite que en una conversa informal entre el bisbe Jubany i 

l’alcalde Maragall, oh el corpus va ser molt important, una festa molt 
important per Barcelona... [...]perquè no fem el corpus altra vegada?...[..] I el 

departament de festes li va caure aquest tema d’organitzar el corpus i posar-se 
d’acord amb el capítol catedralici que en aquell moment portava la processó 

central que tot just tornava a sortir al carrer. 

Ells la processó no la van deixar mai de fer, la feien dins de la catedral o els 

carrers de les parets que és la catedral circumdant-la. Ells el que tenien ganes 
és de tornar a fer proselitisme parlant amb plata. La seva obsessió era tallar la 

Via laietana. […] L’objectiu del capítol a les nostres reunions era només 

aconseguir coses de l’Ajuntament. El tema dels ninots, que deien ells a les 
primeres reunions del capítol, no els hi interessava, els hi molestava, estava 

clar que era com si haguessin fer una concessió... Clar, nosaltres sempre els 
hi vam dir: nosaltres no volem interferir en el sentit espiritual de la processó o 

fins i tot si no esta la processó tampoc ens importa a nosaltres, perquè en 
aquell moment érem així. L’únic que volem recuperar l’esplendor de la 

festivitat com a fet urbà, social important i amb una trajectòria històrica i un 

impacte important per a tota la societat barcelonina.[...] 

Vam treballar i ells també de distingir molt clarament la part festiva de 

recuperació [...] i la part religiosa que representés certa espiritualitat i que el 
creient pogués participar de la manera més adient i apropiada i el públic en 

general, ja que té una incidència al carrer tingués un plus que era aportar una 
part d’història, espectacle i tal que era la processó  i una part participativa.... I 

era un plus que havia d’arribar a la ciutadania a part d’aquells que 

participaven a la seva fe. 

Els germans Subirà una persona encantadora però me les tenia amb ell era 

complicat perquè anava amb aquell despreci: perquè els ninots, gegants i 
aquestes coses! Ja us ho fareu! Jo tenia clar des del seu posicionament des de 

la seva perspectiva això era una intromissió que venia a alterar una cosa que 
havia evolucionat i tenia la seva lògica. Aquests primers anys va ser complicat 

però es va acabar arribant a una entente cordiale [...] Vam proposar alguna 
interrelació entre les dues parts claríssimes, que sempre van estar clares 

quina era la part religiosa i quina la part folklòrica, que en deien ells . 50 
metres! Les reunions anaven si l’últim grup de la part folklòrica [...] fins que 

els que obrien la part religiosa amb la creu processional. Doncs el més 

important i el que discutíem més estona es si hi havia d’haver 50 metros o 100 

de distància entre les dues parts. [...] 

Jo crec que va haver-hi durant molts anys com certa des dels dos àmbits no 
dels que ho organitzàvem sinó des dels que participaven com aigua i oli. Els 
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mateixos col·lectius de cultura popular es sentien estranys d’intervenir a la 
cerimònia i precisament sense cap mena de cultura religiós i sense tenir idea 

del que representava del que estaven fent i també per part dels participants ja 
no del clero sinó les confraries i etc... Doncs una mica d’animadversió, pensem 

que estem parlant d’un corpus que portava un romanent franquista 

important. Molta gent de la que participava, ja no només de les ordres 
mobiliàries sinó confraries de gent andalusa et miraven amb una mica de 

distanciament, cosa que al pas dels anys s’ha anat suavitzant i portant com 
una normalitat de dir ens acceptem i ho veiem ja com una cosa natural que 

passa. Ara tot el moment de l’acatament de les figures quan passa la custòdia 
ho veu molt ve l’eclarecia. Jo crec que va ser una cosa espontània i que jo un 

dia vaig dir: saludem! Que l’àliga saludi a la custòdia.  

Santa Eulàlia és fruit de la casualitat. No s’havia fet mai res. [...]Les ganes de 
fer coses a fet que la gent utilitzés la imaginació. [...] I si féssim Santa eulàlia 

com a festa de ciutat vella? Això va ser una proposta que li vam fer. Sense cap 
mena de símbol religiós, deslligant en absolut amb la religiositat. Vam voler fer 

una festa una mica medievalitzant que es començava a posar de moda. Estem 
a l’any 82-83. Es començava a posar de moda els mercats medievals. Fèiem el 

pregó a cavall... [...] 

Sense cap mena de consciència religiosa. Va néixer això de Santa Eulàlia sota 

el mite de que és la Santa republicana, del poble i la Mercè és la dels militars 

[...] que sempre ha tingut les connotacions més oficials. Sí que va haver-hi una 
intencionalitat de anem a reivindicar una Santa barcelonina i un personatge 

barceloní, que tingui aquest esperit ciutadà. S’ha de dir que les senyores grans 
tenien molta devoció a Santa Eulàlia. [...] A la ciutat sí que hi havia devoció 

d’anar a la cripta, hi havia aquest substrat popular de que era una Santa més 
propera que la Mare de Déu de la Mercè. Anem a inventar-nos aquesta festa 

més barcelonina vella, més nostra que no pas la Mercè, més oficial.  No vam 

comentar mai amb el capítol. Com a símbol vam utilitzar molt el símbol de 
Santa Eulàlia [...]. Vam anar creant un discurs lligant la figura mítica i 

llegendària de Santa Eulàlia amb una figura més civil, sense deixar de ser 

Santa Eulàlia. 

La figura va crear tot un imaginari al seu voltant i va ser la que va aglutinar 
aquesta festa civil inventada amb tota la tradició de la patrona. Per la gent la 

gegantona no és Santa Eulàlia encara que porti els atributs, és una nena 
barcelonina, aquesta va ser la nostra intenció. [...] De la religiositat vam agafar 

que era la patrona i que reivindicàvem el patronatge d’aquesta Santa més 

popular que no la Mercè. 

[...] Quan van entrar els comuns al consistori va caure tota la programació de 

la catedral del programa oficial de Santa Eulàlia igual que va caure tota la 
programació de la Mercè. Personalment, Com a tècnic en aquell moment vaig 

ser molt crític amb l’ajuntament que el que no podíem amagar era una realitat 
històrica i actual és a dir, si estem fent unes festes en honor a una Santa ho 

pots celebrar des d’un aspecte lúdic i festiu i laic o des de la teva espiritualitat 
però no pots amagar la realitat. Hi ha uns actes que els organitza la catedral 

com els podria organitzar l’institut del teatre o l’escola massana... No sé 

perquè no podem posar-ho al programa. 

[...] Santa Eulàlia ens ho hem cregut un petit cercle de la gent de cultura, de 

la gent del món de la cultura popular. Sí que ens hem fet una festa molt 
nostra. Aquest any jo mateix m’he sorprès perquè hem tingut una quantitat de 
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gent que no hem tingut en la vida. No crec que estigui en creixement la 
devoció. Jo crec que aquest any ha sigut l’efecte pandèmia perquè feia dos 

anys que no es feia. Molta gent va sortir perquè hi havia festa al carrer, no 
sabien què celebràvem. [...] Hem arribat a un desconeixement de la 

culturització total. Tot el que estigui vinculat a la tradició religiosa que ens ha 

deixat aquest llegat, la gent ho desconeix, la gent fa la festa per la festa. Sí que 
els col·lectius de cultura popular s’ho miren molt realment això. Ara el top 100 

privilegiat és entrar a l’església a fer un ball, això és el top de qualsevol. Jo 
crec que és perquè estem sempre amb el fet de la identitat, del sentit de 

pertinença, distingir-se dels demés i això és un grau més per fer-ho més 
distingit. Mira, els meus gegants ballen dins l’església en el moment que fem 

l’ofrena al Sant a l’ofici. Hi ha geganters que no els veus en tot l’any que el dia 

de Sant Roc ballen dins del pi els gegants! [...]. Tot el que tingui a veure que 
hem aconseguit un pas més que entri a l’església li dona un plus més en el 

currículum de cadascuna de les festes, dels elements festius o col·lectius. I a 
més a més, si tu els el protagonista d’allò et fots una medalla així de gran [..]. 

Jo crec que no té una part religiosa, la part de la religiositat està tan 
bandejada i oblidada que no crec que la gent busqui un sentit d’espiritual en 

res. Sóc molt negatiu però ho crec així. En aquest moment és una qüestió de 
la festa per la festa, que està bé però a tot li hem d’acabar trobant un moment. 

I després una qüestió de prestigi, quan jo puc anar sumant mes coses doncs 

millor. [...] li dona una pompa, un empack més important que sinó nomes fas 
una trobada de gegants que ja està de baixada, SI tu li pots anar creant un 

cerimonial, un protocol i envoltar-ho i guarnir-lo de la millor manera tot plegat 
que li doni un prestigi, una categoria doncs millor. Ara, el sentit final de tot 

això no crec que sigui cap mena espiritualitat, sinó perquè la festa llueixi més 

[...] 

Trèiem els gegants com un fet social, reivindicant una transformació. Els 

gegants del clot servien per anar a manifestacions. Tenia un sentit, estàs fent 
la festa i li estàs donant un contingut. Quan l’àliga balla davant la custòdia si 

tu realment el col·lectiu és conscient del què esta fent té un sentit, una 
profunditat té una utilitat que això s’ha de reconèixer fins i tot alguns sectors 

del clero. I la gent que ho està fent alguns potser només des de l’emoció 
personal de poder-ho fer i d’altres des de cert convenciment religiós Fer les 

coses, fer-les perquè si hi ha d’altre maneres. 

Quan vam fer el projecte i vam plantejar-ho a l’església ho fèiem més des de 

l’aspecte festiu, de recuperar la brillantor que havia tingut en el seu moment 

la festa en el seu aspecte social i urbà. Preservant per l’Església i els fidels la 
seva religiositat, la seva intimitat. Respectant, sent molt curós però sense 

deixar de fer teatre. Recuperar una esplandoritat perduda i aquest aspecte 
més didàctic d’ensenyar què havia estat Barcelona. Respectant i en certa 

manera utilitzant el fet religiós de la gent que en aquell moment no sortia al 
carrer. Aquí ajuntàvem dues coses,  una gent que tenia ganes de sortir el 

carrer per fer el seu proselitisme, fer la seva litúrgia però alhora ser didàctics 
després de 9 o 10 anys sense fer-ho perquè Bueno, evidentment el nostre 

bisbat era molt conciliar però hi havia sectors que creien que havia de tornar a 

sortir al carrer no amb un fet més pastoral sinó també més social de deixar-se 
veure. I després uns altres que estàvem reivindicant la festa, la tradició, fer la 

festa però amb un sentit, amb un argument al darrere. Fer la festa per fer-la 
és el que passava en aquell moment però fer la festa per fer la festa i donar-li 

l’argument. L’argument, l’excusa o la justificació era que volíem donar una 
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marca barcelonina dins del principat. Aquí confluïen dos interessos per donar-

li la brillantor al corpus.  

 Jo crec que hem estat respectuosos tots. Amb lo complicada que és la nostra 
ciutat i amb tot un precedent que hi ha d’anti clericat per una banda i de 

capellans trabucaries per una altra, jo crec que hem estat bastants 

respectuosos, hem aconseguit un equilibri, no crec que s’hagi aprofitat ningú 
de res. O si ens hem aprofitat ha estat una qüestió convinguda perquè ens ha 

anat bé a tots plegats no perquè algú n’hagi tret més benefici. És complicat eh, 
el que no podem oblidar mai és la tradició de la que venim  i quin és el nostre 

llegat històric i cultural i com això no ho pots oblidar hi ha un component 
important que més que religiositat és espiritualitat que no et pots deslligar, tu 

pots viure l’espiritualitat d'una nova manera però en canvi pots viure la resta 

més com un fet cultural que no religiós, però Bueno, això ja és l’opció de 

cadascú. 

El corpus diuen que amb una processó de com era abans la processó tot i que 
no acaba de ser cert. L’estructura és la mateixa. Potser recuperaran els salts a 

la plaça al final. Són dos camins paral·lels que no crec que conflueixin els dos 
el religiós i el festiu associatiu. Caminaran en paral·lel mentre es pugui i 

l’objectiu convergeixi. EN aquest moment el festiu-associatiu està molt 
debilitat, estan dominats per gent, el gruix que és més historicista que va al 

model més tradicional i no el model més evolutiu i ho mantindran i 

potenciaran coses cada vegada més simbòliques i ens inventarem que potser 
no havien existit però hi posarem la marca d’històric, això és històric! I llavors 

ja passa totes les duanes si això és històric. 

La part religiosa serà cada vegada més divergent de la part municipal festiva. 

Des de que governen els comuns no surten ni al programa ni l’ofici... Van allà 

a fer el numeret però han canviat la litúrgia. 

 


